
Юрась Беленькі,  намеснік 
старшыні кансерватыўна-

Хрысціянскай партыі – БнФ:
– Калі б мяне вылучылі на так 

званы Усебеларускі народны сход і 
далі магчымасць выступіць, я проста 
адмовіўся б браць удзел у яго рабоце. 
Гэта сход падабраных людзей, ён, лічу, 
не прадстаўляе інтарэсы беларускага 
народа. Які сэнс выступаць  перад тымі, 
хто ўмее толькі казаць “адабрам-с”. 
Вельмі непрыемна, калі асобы, якія 
лічаць сябе апазіцыянерамі, імкнуцца 
трапіць на такі сход.

Сяргей калякін, 
старшыня Беларускай  

партыі Справядлівы свет”:
– Не люблю фантастычных 

сцэнарыяў. Я ведаю, што ва 
Усебеларускім сходзе возьмуць удзел 
спецыяльна адабраныя людзі, якія 
будуць хваліць цяперашні курс улад. 
Адзінае, калі б была такая магчымасць, 
я быў бы гатовы выступіць з праграмай 
сацыяльна-эканамічнага развіцця. 
Таксама ў маім дакладзе прагучаў бы 
план сур’ёзных рэформаў. Напрыклад, 
рэзкае павелічэнне ролі парламента. 
Менавіта ён прымаў бы бюджэт, і толькі 
ён мог бы яго карэкціраваць. Натуральна 
– незалежнасць судоў. І – рэформа 
выбарчай сістэмы.

Таксама я прапанаваў бы перайсці 

на прапарцыянальна-мажарытарную 
сістэму выбараў, якая ўзняла б ролю 
палітычных партый. Звярніце ўвагу: 
праграма папярэдняга Усебеларускага 
сходу правалена, але папярэдні кіраўнік 
ўрада Міхаіл Мясніковіч перасеў у 
крэсла старшыні Савета Рэспублікі. Калі 
б існавала іншая палітычная сістэма, за 
такога чыноўніка ніколі не прагаласавалі 
б на наступных парламенцкіх выбарах.

Станіслаў ШуШкевіч, 
старшыня Беларускай сацыял-

дэмакратычнай Грамады:
– На гэты сход я не пайшоў бы. Яшчэ 

з часоў БДУ, калі я з’яўляўся прарэктарам 
па навуцы, у мяне аскома ад партыйна-

гаспадарчых сходаў. Ніхто там нічога 
не вырашае. Яшчэ тады мы з калегамі 
жартавалі, што гэта тое ж самае, што 
збіраць “сход па бальніцы” і вырашаць, 
як лячыць аднаго хворага. 

ірына веШтард, 
старшыня Беларускай сацыял-

дэмакратычнай партыі 
(Грамада):

– Калі б я апынулася ў галоўнай 
зале Палаца Рэспублікі, сказала б, што 
жыццё насельніцтва не паляпшаецца, а, 
наадварот, пагаршаецца. Што патрэбны 
справядлівыя выбары, падчас якіх народ 
выбраў бы новую ўладу, якая змагла б 
сапраўды палепшыць дабрабыт народа.

аляксей янукевіч, 
старшыня  

Партыі БнФ:
– У першую чаргу я сказаў бы, 

што трэба спыніць дзяржаўныя атакі 
на сапраўдных патрыётаў (такіх як 
Эдуард Пальчыс – стваральнік сайта-
блогу 1863x.com), на тых, хто працуе 
на сапраўднае Адраджэнне. Таксама я 
заклікаў бы беларусаў кансалідавацца 
на грунце сапраўдных нацыянальных 
каштоўнасцяў. Тады мы зможам 
пераадолець выклікі, якія стаяць перад 
нашым грамадствам.

Апытваў  
Вадзім БРОННІКАЎ.

Шаноўныя дэлегаты!
У 2010 годзе за тое, каб я 

стаў дэлегатам Усебеларускага 
народнага сходу, падпісаліся 
больш за 20.000 грамадзян  
Рэспублікі Беларусь. Такога 
прадстаўніцтва не было ні 
ў аднаго іншага дэлегата – і 
тым не менш дэлегатам мяне 
не зарэгістравалі. Дэлегатамі 
народнага сходу сталі не тыя, 
каго выбраў народ, а тыя, каго, 
шчыра кажучы, прызначыла 

ўлада.
Не трэба ўтойваць, народ 

нічога ў нас не вырашае. 
Вырашаюць за яго. І калі 
нешта ў нашай краіне трэба 
перайначыць у першую чаргу, 
дык менавіта гэта. Вярнуць 
народу права выбару, без чаго ні 
з палітычнага,  ні з эканамічнана 
тупіка нам не выйсці.

Права выбару мусіць 
быць забяспечана неадкладна: 
на бліжэйшых выбарах у 

парламент. І тут важкае слова 
можаце сказаць вы, дэлегаты 
народнага сходу, калі нехта з вас 
прапануе ўнесці ў парадак дня 
пытанне парламенцкіх выбараў.

Парламенцкія выбары, 
прызначаныя на 11 верасня, 
трэба адкласці. Іх нельга 
праводзіць так, як плануе ўлада. 
А плануе яна не парламенцкія 
выбары, а – давайце адкрыта 
скажам – парламенцкія 
прызначэнні. Як было яно 

і на мінулых “выбарах”, і на 
пазамінулых, калі ў парламент 
мэтанакіравана траплялі цалкам 
залежныя ад улады людзі, якія 
там нічога не вырашалі.

Сёння час вырашаць. 
Сітуацыя такая – палітычная, 
эканамічная. Краіна на мяжы 
страты незалежнасці. Гэта 
цвяроза трэба ўсведамляць – і 
шукаць выйсце.

Крок да яго – дзеяздольны 
парламент. Дэпутацкі корпус, 
здольны ўзяць на сябе 
адказнасць за будучыню 
Беларусі.

Я не пра тое, што 
дэмакратычная апазіцыя павінна 
мець магчымасць абрацца ў 
парламент. Вядома, павінна. 
Але найперш у краіне павінны 
быць створаны такія ўмовы, каб 

у парламент, а гэта значыць у 
палітыку, пайшлі разумныя, 
дасведчаныя, адказныя людзі, 
якія сёння той жа палітыкі 
цураюцца. І не таму, што не 
хочуць ёю займацца, і нават 
не таму, што баяцца: маўляў, 
працу, маёмасць адбяруць, 
пасадзяць. Шмат хто рызыкнуў 
бы і працай, і маёмасцю, і нават 
воляй. Але разумеюць: без толку. 
У парламенце іх не будзе. Туды 
прызначаць іншых. Тых, хто 
будзе націскаць кнопкі так, як ім 
скажуць, і падымаць рукі тады, 
калі трэба.

Што б я зрабіў, калі 
ўявіць, што ў нейкім лесе здох 
нейкі воўк і я стаў дэлегатам 
народнага сходу? Я скарыстаўся 
б гэтым, каб прапанаваць 
адкласці парламенцкія 

выбары, бо краіна да іх не 
гатова, склікаць пазачарговую 
сесію Палаты прадстаўнікоў 
Нацыянальнага сходу і ўнесці ў 
выбарчае заканадаўства змены, 
якія гарантавалі б правядзенне 
выбараў свабодных і 
справядлівых. Гэта рэальны крок 
да сапраўднага, а не цацачнага 
парламента, да жыццёва 
неабходных палітычных і 
эканамічных рэформаў. Гэта 
шлях да захавання Беларусі, яе 
дзяржаўнасці і незалежнасці. 
Гэта гістарычны  шанец – і я на 
вашым месцы яго не ўпусціў бы.

Уладзімір НЯКЛЯЕЎ,
лаўрэат Дзяржаўнай 

прэміі Беларусі,
старшыня Рады руху  

“За дзяржаўнасць  
і незалежнасць!”.
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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 
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V Усебеларускі народны сход: ці знойдзецца той,  
хто скажа праўду, як мы жывём і як будзем жыць далей?

пазіцыя

Калі ўявіць, што 
воўк у лесе здох

Зварот да дэлегатаў Усебеларускага народнага сходу

МіС БЕЛаРУСЬ-2016

Хотят провести в Минске встречу  
в формате «нормандской четверки»

Канцлер Германии ангела Меркель и президент 
Франции Франсуа Олланд хотят провести в Минске 
встречу в формате «нормандской четверки» с 
президентом России владимиром Путиным и его 
украинским коллегой Петром Порошенко. Об 
этом сообщила немецкая газета Stuttgarter Zeitung. 
«Мы прилагаем усилия, чтобы провести в скором 

времени новую минскую встречу», – заявил изданию 
источник в правительстве Германии. 

В Берлине расчитывают, что  встречу лидеров 
стран «нормандской четверки» следует провести 
до саммита НАТО в Варшаве 8–9 июля. Это, как 
отмечается, позволит снять напряженность в 
отношениях между Западом и Россией.

Паліна Барадачова 
бачыла сон, які 

прадказаў ёй перамогу
Тытул прыгажуні краіны заваявала студэнтка 

Мінскага дзяржаўнага лінгвістычнага ўніверсітэта.

Дзяўчына будзе сёле-
та прадстаўляць краіну на 
конкурсе «Міс свету», а такса-
ма ўдзельнічаць у розных куль-
турных, дабрачынных акцыях у 
Беларусі і за яе межамі.

Падчас узнагароджання 
Паліне надзелі на галаву 
пераходзячы сімвал конкурсу – 
карону, выкананую з белага золата 
і аздобленую паўтысячай фіянітаў 
і тапазаў, і літаральна абсыпалі 
прызамі, сярод якіх, дарэчы, 
і пазадарожнік вытворчасці 
«БелДжы».

Дарэчы, усе прызы прыгажу-
ня вырашыла аддаць на дабра-
чыннасць. У тым ліку і дарагое 
аўто.

«Выйгранае я ахвярую на дабра-
чыннасць, у тым ліку аўтамабіль, 
– цытуе Паліну belta.by. – Гэта 
маё рашэнне, мая мэта ўдзелу ў 
конкурсе. Калі так атрымалася, я 
стрымаю сваё слова і, хутчэй за 
ўсё, накірую свае падарункі ў адзін 
з дзіцячых дамоў».

Дзяўчына таксама прызна-
лася, што за тыдзень да свайго 
ўдзелу ў фінале «Міс Беларусь» 
бачыла сон, які прадказаў ёй пера-
могу.

«Нікому пра яго не расказва-
ла, таму што баялася сурокаў», 
– кажа прыгажуня.

Дарэчы, на конкурсе яна 
выступала пад нумарам адзін.

Вера ВІР.

Маскировка

Сергей 
НЕРОВНЫЙ

БЕз РЕТУШИ

Бессменная и незамени-
мая, как и наш лидер, гла-
ва Центризбиркома Лидия 
Ермошина в последнее время 
много говорит на тему выбо-
ров. Говорит в основном пра-
вильно. Красиво и убедитель-
но. Кого не тронут слова о 
том, что в парламенте должны 
звучать разные точки зрения, 
а значит, должна присутство-
вать оппозиция! При этом 
важным признаком полити-
ческой культуры общества 
Л.Ермошина назвала уваже-
ние другой точки зрения. Что 
ж, похвально!

Понимая, что словами делу 
не помочь, «главный счетовод 
страны» обещает по-новому 
формировать избиратель-
ные комиссии – «максималь-
но открыто и дискуссионно». 
Мало того, наблюдателям будет 
позволено приблизиться к 
месту подсчета голосов. В ЦИК 
подумают, насколько ближе. 
Возможно, на один метр.

После таких рассужде-
ний и обещаний можно ли 
быть уверенным, что в сен-
тябре избиратели, которые, 
не исключено, поставят под 
сомнение официальные 
результаты голосования, выку-
шают вкусный борщ с чесноч-
ком, а не тюремную баланду? 
Нет, нельзя. Дело ведь не в 
постановлениях ЦИК и даже 
не в Избирательном кодексе. 
Честные выборы можно было 
проводить и ранее, и сейчас 
можно. Безо всяких «измене-
ний и дополнений». Все дело 
в том, что власть изначально 
настроена на обман избирате-
лей. А если это так, то ника-
кой Кодекс, будь он трижды 
суперлиберальным и демо-
кратическим, не спасет итоги 
голосования от фальсифика-
ции. Как и любые постанов-
ления ЦИК. Вещи, о которых 
говорит Ермошина, – от лука-
вого. Говорит она, маскируя 
конечный замысел власти. А 
он таков: в «палатке» должны 
быть только свои, троекратно 
проверенные и утвержденные 
кем надо «депутаты».

Зачем тогда вся эта гово-
рильня по телевизору о 
«честности и прозрачности 
выборов», готовности идти 
навстречу некоторым реко-
мендациям ОБСЕ? А это, 
господа, спектакль для довер-
чивой публики, которая при-
сутствует в любом обществе, и 

попытка пустить «пыль в гла-
за» части западного сообще-
ства. В мире достаточно игро-
ков, а в стране – «дураков», 
готовых покупаться на краси-
вые телекартинки и «умные 
рассуждения» о «прозрачных 
урнах», «открытости и дискус-
сионности».

Думаете, в ЦИК не видят 
абсурдность цифр явки по 
районам и процентов за «кан-
дидата от власти»? Если не 
видят, пусть возьмут в ЦИК 
хотя бы одного независимо-
го математика-логика. Эти 
цифры вызывают недоумение 
даже у сторонников власти – 
92,1; 92,4; 91,9 и т.д. Эти цифры 
говорят, что в Беларуси живут 
не живые люди, а зомби. То 
есть безмолвные роботы с 
одной единственной кнопкой. 
И эту кнопку нажимают «спе-
циально отобранные товари-
щи».

Спектакль разыгрывается 
в том числе с целью завлечь 
на «выборы» оппозицию. 
Спектакль имеет публич-
ный и кулуарный оттенок. 
Публичный понятен, а в кулу-
арном звучат «на ушко» заман-
чивые предложения: мол, «на 
самом верху принято решение 
пропустить в «палату» пять 
человек, в том числе вас». И на 
дешевую приманку некоторые 
клюют. Потом получают свои 
2–3 процента и залегают на 
дно до следующих «выборов».

Если спектакль не помо-
гает достичь нужной явки, в 
ход идет понукание от началь-
ства – довольно действенный 
метод в белорусских реалиях, 
и элементарное мошенниче-
ство в дни досрочного голо-
сования. Так что «выборы» 
по-белорусски – это никакое 
не волеизъявление граждан, 
а во многих случаях уголов-
но наказуемое преступление. 
Даже по имеющимся законам. 
Но оно осуществляется под 
«большой крышей». А «кры-
ша» у нас выше закона.

Убедиться в подлоге вме-
сто выборов может любой, кто 
этого действительно хочет. 
Достаточно выдвинуться в 
наблюдатели независимым от 
власти способом. Но имейте 
в виду: власть предпримет все 
усилия, чтобы вас на избира-
тельном участке не было. В 
крайнем случае, чтобы вы не 
увидели всей «грязной кухни».

г.Кричев.

БЛіц

Калі б прадстаўнікам  
вашай партыі далі слова…

Як вядома, улады не дапусцілі вылучэння ў якасці дэлегатаў на V Усебеларускі народны сход прадстаўнікоў палітычных 
партый дэмакратычнага накірунку. І ўсё ж цікава: што б яны гаварылі, калі б апынуліся ў галоўнай зале  

Палаца Рэспублікі? З такім пытаннем “Народная Воля” звярнулася да лідараў шэрагу дэмакратычных партый.

ГазЕТа–ЧыТаЧы

Усяго 7 дзён  
застаецца да заканчэння падпіскі  

на «Народную Волю» 
 на другую палову 2016 года. 

Не здрадзім, шаноўныя сябры!
Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Другая палова 2016 года 
будзе насычана важнейшымі 
г р а м а д с к а - п а л і т ы ч н ы м і 
падзеямі. Чытаючы “Народную 
Волю”, Вы зможаце атрымліваць 
праўдзівую, незаангажаваную 
інфармацыю па самых розных 
аспектах нашага жыцця.

Калі Вы раней падпісаліся і 
ў Вас ёсць магчымасць аформіць 
падпіску на “Народную Волю” 
некаму іншаму – калі ласка, 
зрабіце гэта.

Вас чакаюць на пошце і 
ў спецыялізаваных пунктах 
“Белсаюздруку”.
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РЭзаНаНС

Б е л а р у С ь П О Ш т а

СіТУацыя УРаЖаННіНЕзЛоБИвыЕ заМЕТкИ каЛоНка аЛЕСя НяЎвЕСя

Дык з чым 
 дэлегаты  

прыедуць дахаты?
Паводле слоў Аляксандра Лукашэнкі, Усебеларускі народны сход, 

на які “прыедуць талковыя, граматныя трудзягі”, не будзе піяр-акцыяй. 
А трактарыст з Петрыкаўскага раёна, якога абралі дэлегатам сходу, так 
патлумачыў сваю ролю на гэтым мерапрыемстве: “З якой мэтай едзем? 
Выбіраць! Каго выбіраць? А Бог яго ведае, каго там выбіраць… Ці рады 
я? Ну, адпачну, напэўна, значыць, рады…”

Гудзела вёска дзень каторы
Ад весткі, што ішла ўразлёт:
Механізатара Рыгора
Пашлюць на ўсенародны сход.
Ніхто не выбіраў, дарэчы,
Рыгора –
Вылучыў раён.
Вясковы люд і не пярэчыў:
Харошы, працавіты ён,
Дык лепшае кандыдатуры,
Бадай, і не знайсці нідзе.
І вось загад: у Дом культуры
Прыйсці вясковай грамадзе,
Бо трэба ўзнёсла і ўрачыста,
Пад воплескі працоўных мас
На сход адправіць 

трактарыста,
Хай кожны дасць яму наказ.
Ну што ж, прыйшлі 

на сходню “масы”…
Прэзідыум: раённы бос,
Уся эліта-знаць калгаса,
Рыгор, што нібы 

ў крэсла ўрос.
Калі са сцэны ўсё сказалі
Пра наш “шчаслівы самы лад”,
Пытанні загучалі з залы,
Загаманіў электарат.
Спярша, руку 

падняўшы ўгору,
Устаў нямоглы дзед Пракоп.
Стары няўцямнаму Рыгору
Задаў пытанне проста ў лоб:
– Скажы, а для чаго ў сталіцы
Збіраецца такая раць?
Мы тут гадаем, як тупіцы…
– Ну… мусіць, 

будзем выбіраць…  –
Прыйшлося ў крэсле делегату
Круціцца, як таму вужу,
Каб падтрымаць 

уласны статус.  –
Каго? Дакладна не скажу…
Пачуўшы гэта, люд вясковы
Спакойна больш сядзець 

не мог,
І дэлегату прапановы
Пасыпаліся, як гарох.
Пра тое пляцкаў на калодзе
І паўтарыў цяпер Кандрат:
– Рыгор, на ўсенародным 

сходзе

Патрэбна выбраць новы ўрад!
Цяперашні – найгоршы самы.
На абяцанкі ён мастак,
Ды ўсё адно краіна з ямы
Не можа выбрацца ніяк.
Даярка Ганна захацела
Рыгору выказаць наўпрост,
Што ёй самой 

“бліжэй да цела” –
Пра новы пенсіённы ўзрост:
– Падумвалі, – 

сказала Ганна, –
Аб пенсіі мае глузды,
Але яшчэ наканавана 
Цягаць за цыцкі тры гады.
Дасі адлуп таму міністру,
Які да змен прыклаў руку,
Дык я налью табе каністру,
І не сівухі  – першаку!
Антон звярнуўся да Рыгора
(Ён акурат прыйшоў з турмы):
– Прагнаць пара і пракурора,
Якога ненавідзім мы!
Ляцелі градам прапановы,
На вус намотваў дэлегат,
Каму партфель 

даверыць новы,
Каму ўпуліць нагой пад зад.
Гучала многа аргументаў
Ад маладзіц і ад бабуль.
А што датычыць прэзідэнта…
Каб адабраць у Бацькі руль,
Зусім не мовілі нічога 
Ні маладзёны, ні дзяды,
Бо Бацька наш, лічы, ад Бога,
А гэта значыць – назаўжды!
Быў на дварэ глыбокі вечар,
Калі вяскоўцы йшлі да хат.
Паедзе, ведалі, на “веча”
Ад іх дастойны дэлегат.
І цвёрда верылі сяляне:
На лепшае разлічваць трэ,
Бо мямліць там Рыгор 

не стане
І тых што трэба абярэ.

***
Пакуль дакладна не вядома,
Кагосьці выбярэ ці не,
Але два дні не будзе дома
Рыгор
І трохі адпачне…

Свята славянскага 
духу ў Варне…

Штогод у Варне напрыканцы 
мая на беразе Чорнага мора адбы-
ваецца вялікі паэтычны форум, 
які называецца “Славянскія 
абдоймы”. Ініцыятарам гэта-
га фестывалю з’яўляецца 
“Славянская літаратурная і 
артыстычная акадэмія” пад 
кіраўніцтвам знакамітай бал-
гарскай паэткі і перакладчы-
цы Элкі Няголавай. Партнёрамі 
фестывалю выступаюць таксама 
Саюз балгарскіх пісьменнікаў, 
Эканамічны ўніверсітэт горада 
Варны, фундацыя “Устойлівае 
развіццё Балгарыі”, а таксама Саюз 
балгарскіх настаўнікаў. У гэтым 
годзе фестываль праводзіўся ў 
дзясяты, юбілейны, раз і таму быў, 
як ніколі, прадстаўнічым. Свае 
паэтычныя школы прадставілі 
каля 80 паэтаў з 20 краін све-
ту. У тым ліку з Балгарыі, Расіі, 
Украіны, Беларусі, Польшчы, 
Малдовы, Сербіі, Македоніі, 
Славеніі, Славакіі, Харватыі, 
Літвы, Латвіі, Германіі, Англіі, 
Канады і іншых.

У межах фестывалю адбыўся 
цэлы шэраг літаратурных і куль-
турных ініцыяцый. Па-першае, у 
сценах Эканамічнага ўніверсітэта 
адбылося ўрачыстае адкрыццё 
міжнароднага форуму з твор-
чым прадстаўленнем усіх ягоных 
удзельнікаў. 24 мая паэты з усіх 
слаянскіх краін Еўропы ўзялі 
ўдзел у святкаванні Дня балгар-
скай пісьменнасці імя Святых 
Кірылы і Мяфодзія. У гэты ж 
дзень на ганку Эканамічнага 
ўніверсітэта адбыўся вялікі 
бардаўскі канцэрт, у якім бралі 
ўдзел барды з Харватыі, Балгарыі 
і Беларусі. Гонар прадставіць 
беларускую паэзію і песню на 
аўтарытэтным фестывалі выпаў 
паэту і барду Эдуарду Акуліну, які 
браў удзел і ў бардаўскім канцэр-
це, і ў творчым вечары з прэзен-
тацыяй краін-удзельніц фестыва-
лю. 25 мая госці фэсту пераехалі 
ў Пліску – старажытную сталіцу 
Балгарыі, дзе сёлета адкрыўся 
мемарыяльны комплекс “Двор 
Святых Кірылы і Мяфодзія” і дзе 
адбылася ўрачыстая цырымонія 
ўганаравання лаўрэатаў фестыва-
лю “Славянскія абдоймы” .

Паводле вынікаў паэтыч-
нага конкурсу пераможцамі 
сталі Уладзімір Баярынаў з Расіі 

(узнагарода “Вялікае лятучае 
срэбнае крыло”), а таксама тры 
ўзнагароды серыі “Срэбнае ляту-
чае крыло” атрымалі сербскі паэт 
Зоран Радзіслаўлевіч, балгарскі 
паэт Георгі Ніколаў і прадстаўнік 
ад Беларусі – Эдуард Акулін. 
Дарэчы, у 2013 годзе лаўрэатам 
прэміі “Срэбнае лятучае кры-
ло” стаў народны паэт Беларусі 
Ніл Сымонавіч Гілевіч. Як было 
сказана ў ганаровым дыпло-
ме: за вялікі ўклад у развіццё 
беларуска-балгарскіх культурных 
і літаратурных стасункаў…

Трапіць на фестываль і нават 
атрымаць званне акадэміка 
можа толькі той славянскі паэт, 
які шмат зрабіў для ўмацавання 
літаратурных сувязяў паміж 
братнімі народамі праз шматлікія 
пераклады. У кнізе Эдуарда 
Акуліна “Святая ноч”, якая была 
намінавана на атрыманне прэміі 
“Срэбнае лятучае пяро” , ёсць 
вялікі раздзел з перакладамі з 
украінскай, польскай, славенскай, 
македонскай і балгарскай моў. А 
сам аўтар кнігі па рэкамендацыі 
Ніла Гілевіча і Анатоля 
Вярцінскага быў прыняты ў 
шэрагі сяброў “Славянскай арты-
стычнай і літаратурнай акадэміі” 
ў Варне. Сёлетнім акадэмікам 
стаў сусветна вядомы польскі 
кінарэжысёр Кшыштаф Занусі…

Максім НІКУЛІН.

Які грэх Вы, Юля, 
узялі на сваю душу

Добры дзень, “Народная 
Воля”!

Дазвольце выказаць думкі 
наконт сумнай рэчаіснасці, 
апісанай у артыкуле Віталя 
Гарбузава “Чаму нам не шчасціць 
з настаўнікамі?”, апублікаваным 
у “Народнай Волі” 24 мая. Тое, 
што прапаноўвае Івацэвіцкаму 
раённаму аддзелу адукацыі 
выкладчыца беларускай мовы, 
не ўкладваецца ў маёй галаве. 
Я хачу патлумачыць Вам, Юля, 
які грэх вы ўзялі на сваю душу. 
Няўжо Вы не ведаеце, якая 
сітуацыя складваецца вакол 
нашай краіны? Маскоўскія 
імперцы адкрыта заяўляюць, 
што Расія заканчваецца там, 
дзе заканчваецца гучанне 
рускай мовы. Каму, як не Вам, 
настаўніцы, трэба адстойваць 
роднае слова. А Вы – за тое, каб 
навучанне ў вясковай школе 
вялося на рускай мове. Гэта ж 
самая вялікая здрада нацыяналь-
ным інтарэсам.

Хочацца верыць у тое, што 
мясцовыя чыноўнікі не прымуць 
Вашу прапанову. Тым больш што 
на самым высокім дзяржаўным 
узроўні ўжо выказана думка аб 

павелічэнні гадзін на беларускую 
мову ў школьных праграмах.

Пра якія інтарэсы дзяцей 
Вы, спадарыня Юля, гаворыце? 
Хто іх будзе ўшчамляць, калі 
яны захочуць гаварыць-думаць 
па-беларуску?

Вось некалькі прыкладаў, 
якія красамоўна сведчаць: хто 
хоча быць беларусам, размаўляць 
на роднай мове, той пераадолее 
любыя штучныя перашкоды. Ды 
і наогул, ці ёсць яны?

Мой выпускнік 2009 года 
паступіў у Беларускі дзяржаўны 
медыцынскі ўніверсітэт. Выказаў 
жаданне вучыцца на беларускай 
мове, засвойваць медыцынскую 
тэрміналогію на беларускай мове. 
Ніякіх перашкод. Зараз працуе 
ўрачом, пацыенты яго паважа-
юць як добрага спецыяліста, аба-
яльнага чалавека, які так прыго-
жа размаўляе на роднай мове.

Мая пляменніца з 
Віцебшчыны паступіла ў 
Белдзяржуніверсітэт на 
гістарычны факультэт. Таксама 
выказала жаданне вучыц-
ца ў беларускамоўнай групе. 
Ніякіх перашкод. Зараз працуе 
ў беларускамоўнай школе на 

Лагойшчыне, заслужыла павагу 
калег і вучняў.

Канечне, гэта маладыя 
людзі, як кажуць, з харызмай. 
Яны не зразумелі б тых трох 
вучняў з Пастаўскай школы, якіх 
адгаварылі здаваць экзамены на 
роднай мове. Калі мы аморфныя, 
абыякавыя, то нас лёгка збіць з 
любога накірунку. Мабыць, мы 
самі сабе ствараем перашкоду.

Юлія, Юлія… Прабачце, не 
магу назваць Вас настаўнікам, 
тым больш настаўнікам белару-
скай мовы. Не баліць Вам боль 
Ніла Гілевіча. А ці хоць разумелі 
яго – несціханы, пякучы, праз 
усё жыццё? Каб Беларусь была 
беларускай.

Чырванею за Вас перад 
паважанымі выкладчыкамі 
кафедры беларускай філалогіі 
(не ведаю, у якім інстытуце ці 
ўніверсітэце Вы вучыліся).

Выпраўляйце, Юлія, 
свой учынак. Паверце мне, 
настаўніцы, якая адпрацавала 
ў школе 40 гадоў. Закончыла я 
ў далёкім 1976-м філалагічны 
факультэт МДПІ імя Горкага. 
Большую частку працоўнай 
дзейнасці выкладала толькі 

рускую мову. Пашчасціла зрабіць 
два выпускі, у якіх вяла ўрокі па 
беларускай мове і літаратуры. І 
за гэта ўдзячна лёсу.

Прыйшоў час, калі сталі 
часта ўсплываць у памяці лекцыі 
маіх выкладчыкаў. Ды што 
лекцыі – шчыміць боль за лёс 
роднай мовы і літаратуры, боль, 
які я бачыла ў вачах Фёдара 
Міхайлавіча Янкоўскага, Паўла 
Уладзіміравіча Сцяцко, Аляксея 
Уладзіміравіча Рагулі. Боль і 
вялікую любоў да роднага.

Не падумайце, я вельмі 
люблю рускую мову і літаратуру, 
ды і сама я напалову руская. 
Але ж я ў Беларусі, і тут мае 
карані. Хочацца верыць, што 
прыйдзе гэта адчуванне і да 
Вас, Юлія. Думаю, Вы чытае-
це часопіс “Роднае слова”. Там, 
мабыць, друкуюцца творы 
Вашых выкладчыкаў альбо ёсць 
артыкулы пра іх. Як добра яшчэ 
раз пачуць слова Настаўніка! 
Заўжды ёсць магчымасць устаць 
зноў на шлях, з якога збочыў па 
нейкай прычыне.

Галіна АЛЯХНОВІЧ.
в.Вялічкавічы 
Салігорскага раёна.

зваРоТ

Я што, за сваё жыццё 
нічога не зарабіў  

у дзяржавы?
Дзень добры, паважаная 

рэдакцыя!
Хачу звярнуцца праз газету 

да ўдзельнікаў V Усебеларускага 
народнага сходу. Яны як быццам 
будуць абмяркоўваць набалелыя 
праблемы, шукаць шляхі іх 
рашэння. Лічу, што па-за іх увагай 
не павінна застацца і пытанне, 
якое хвалюе не толькі мяне, але і 
многіх-многіх іншых.

Больш за 25 гадоў я 
адпрацаваў у калгасе. Сям’я 
наша шматдзетная. У 1990 годзе 
атрымалі кватэру. І вось улады  
кажуць: можаш прыватызаваць, 
але павінен адразу заплаціць 
10 працэнтаў ад яе рыначнага 
кошту, а астатнія пагасіш з 

растэрміноўкай на 40 гадоў. А ў 
мяне за душой – ні капейкі. Інвалід 
2-й групы, пенсія мізэрная, нейкія 
два мільёны рублёў. А  мне за 
абы-якую кватэру налічылі аж 400 
мільёнаў.

Скажыце,  д элегаты 
Усебеларускага народнага сходу: 
гэта справядліва?! Я што, за 
сваё жыццё нічога не зарабіў у 
дзяржавы? Прыміце разумнае 
рашэнне, каб я змог годна 
закончыць свой век на роднай 
зямлі.

Валерый Міхайлавіч 
ПРЫМА.

в.Танежыцы Слуцкага 
раёна.

оТкРыТыМ ТЕкСТоМ

Остановите тех, 
 кто разжигает 

межнациональную вражду!
Через «Народную Волю» 

хочу обратиться к главе госу-
дарства.

Уважаемый Александр 
Григорьевич! Хочу сообщить 
Вам о тех, кто разжигает меж-
национальную вражду и нена-
висть, что у нас категорически 
запрещено законом. Вся эта 
вражда нескончаемым потоком 
льется с российских телекана-
лов, при этом используются 
ресурсы Белорусского телеви-
дения. Вы все время твердите, 
что мы независимая суверенная 
страна, так почему телекиллеры 
соседнего государства хозяйни-
чают у нас? Почти все каналы 
БТ отдают немало времени в их 
распоряжение.

Александр Григорьевич, 
прогрессивное мировое сооб-
щество признало нашу страну 
миротворческой площадкой, 
а Вас – активным политиком, 
желающим скорее урегулиро-
вать российско-украинский 
конфликт. Хотя это не кон-
фликт, а самая настоящая война, 
навязанная Россией Украине с 
целью дальнейшего разруше-
ния экономики этой страны и 
недопущения вступления ее в 
цивилизованный Европейский 
Союз. Империя никогда не 
думает о насущных проблемах 
соседних народов, она думает 
только о своих алчных целях. 
Их, имперцев, не трогает, что 
в развязанной войне погибло 
уже около десяти тысяч человек 
с обеих сторон и что по сегод-
няшний день там, в оккупиро-
ванных районах Донбасса, про-
должают гибнуть люди. Кто бы 
мог подумать, что спустя 70 лет 
после Победы над фашистской 
Германией, когда русские и укра-
инцы в одном окопе погибали за 
общую Родину – СССР, их дети и 
внуки станут врагами на долгие 
годы, а может, и на века? И все 
это произошло, я считаю, из-за 
имперских амбиций так назы-

ваемых «собирателей русских 
земель».

Я иногда думаю: а чем же 
отличается оккупация фашист-
ской Германией СССР от нынеш-
ней оккупации Россией части 
территории Украины? И при-
хожу к выводу, что абсолютно 
ничем. На оккупированной тер-
ритории Украины также жгут, 
топчут, уничтожают государ-
ственную символику этой стра-
ны. Вывешиваются флаги само-
провозглашенных ДНР и ЛНР, 
которые ни одной страной не 
признаны. Вывешиваются пор-
треты Сталина, кровавого тира-
на, видимо, близкого главарям 
этих банд по духу. Наверное, 
никто из их предков не попадал 
в жернова сталинского НКВД. 
В обращение введен россий-
ский рубль. На оккупированных 
фашистами территориях СССР 
назначались намесники – гау-
ляйтеры, и на оккупированных 
территориях Украины подобные 
исполнители также действуют.

Уважаемый Александр 
Григорьевич, я уверен, что Вы 

обо всем этом прекрасно осве-
домлены. И мне не понятно, 
почему Вы не остановите втор-
жение в белорусское телепро-
странство российской агрес-
сивной пропаганды. К сожале-
нию, Вы не выполнили своего 
обещания, данного президенту 
Украины П.Порошенко, о том, 
что у нас будет транслироваться 
украинский телеканал. Думаю, 
что огромных финансовых 
затрат для этого не надо. Я вижу 
две причины того, что Вы отсту-
пили от своих слов. Первая: Вы 
боитесь, что белорусы будут 
знать всю правду об Украине и 
российско-украинской войне. 
Вторая: Вы боитесь, что скажет 
на сей счет Кремль.

Александр Григорьевич, я 
знаю, что президент Украины с 
большим уважением относится к 
Вам, народ Украины, по послед-
ним опросам, тоже очень хоро-
шо о Вас отзывается. Помнятся 
и Ваши слова, что мы никогда не 
будем мальчиками на побегуш-
ках у России. Как тогда пони-
мать, что Беларусь предостав-

ляет свои телеканалы для иде-
ологических диверсий в отно-
шении Украины? Я перечислю 
те лживые шовинистско-мили-
таристские программы, которые 
льют ложь об Украине: «Время 
покажет», «Слово за слово», 
«Прямой эфир», «Итоги дня», 
«Большинство», «Центральное 
телевидение», «Новые русские 
сенсации». Семь программ ведут 
антиукраинскую пропаганду. 
Еще есть программа на НТВ, 
которая называется «Ты не пове-
ришь». На мой взгляд, она долж-
на быть немедленно изъята из 
показа на территории Беларуси, 
так как является рассадником 
аморальности.

В одной из публикаций 
журналистка «Народной Воли» 
Елена Молочко с ужасом сооб-
щила, что в почтовом ящике 
нашла листовку с призывом уби-
вать русских. Разделяю ее возму-
щение и считаю, что эта листов-
ка – результат подлой лживой 
российской пропаганды в нашей 
стране.

Александр Григорьевич, я 
уважаю Вас за то, что Вы высту-
пили против федерализации 
Украины (фактически это был 
бы распад государства), за Ваше 
принципиальное отрицатель-
ное отношение ко всем само-
провозглашенным республикам 
и силовому изменению границ 
государства. И Вы единственный 
человек в нашей стране, кото-
рый может покончить с анти-
украинской лживой истерией, 
которая нескончаемым потоком 
льется с экранов телевизоров, 
разжигая вражду между наро-
дами, зомбируя людей и разводя 
их по разные стороны барри-
кад, что чревато непредсказуе-
мыми последствиями. И хочется 
верить, что Вы используете все 
свои полномочия, чтобы решить 
эту проблему.

Владимир АХРЕМЕНКО, 
житель Гомеля.

ИСкРЕННЕ

Я верю в то,  
что тираж «Народной Воли» 

будет непрерывно расти
Я считаю, нет 

в Беларуси луч-
шей газеты, чем 
«Народная Воля». А 
чтобы это понять, 
надо ее выписывать 
и читать. Я вот дру-
жу с ней уже много 
лет.

Не забыто то 
трудное для газе-
ты и подписчи-
ков время, когда мы получали 
«Народную Волю» в конвертах. К 
радости, редакция газеты суме-
ла преодолеть все трудности и 
отстоять свое право печататься и 
распространяться в нормальных 
условиях. Это благодаря велико-
лепному коллективу, всем сотруд-
никам редакции и многочислен-
ным поклонникам газеты.

Убедился, что «Народная 
Воля» – газета народная. Она по 
душе всем, кому дорога незави-
симая Беларусь, справедливость, 
нравственность, кто хочет в своей 
стране жить свободно и счастли-
во. Мне доставляет удовольствие, 
что я имею возможность, бла-
годаря газете «Народная Воля», 
быть в курсе всех общественно-
политических, экономических, 
культурных и иных событий как 
в Беларуси, так и за ее пределами. 
Спасибо за великолепные статьи 
их авторам!

Я верю в то, что тираж газе-
ты будет непрерывно расти. Чем 

больше у «Народной Воли» будет 
читателей, тем больше пользы 
принесет она родной Беларуси.

Сейчас, в такое сложное вре-
мя, необходимо крепить ряды тех, 
кто против любой войны, и тем 
более ядерной. Необходим мир на 
планете для всех людей. Согласен 
с Юрием Ясинским, который в 
одной из своих заметок писал: 
«Другой такой великолепной зем-
ли для людей не будет».

Спасибо нашему лауреату 
Нобелевской премии Светлане 
Алексиевич за ее очень необхо-
димые книги и полезную деятель-
ность, которую она осуществляет 
в Беларуси и за ее пределами!

Радует, что в России 
Э.А.Памфилова запретила досроч-
ное голосование на предстоящих 
выборах. Сделан важный шаг к 
демократии. Очень надеюсь, что 
это будет сделано и в Беларуси.

Леонид РОССИЯНСКИЙ, 
ветеран  

Второй мировой войны.

по повоДУ

Сижу, жду и возмущаюсь…
Да, вот такое моё настроение. 

И связано это с поведением тех, 
кто называет себя оппозицией. 
Какая-то горстка активных людей, 
а договориться между собой не 
могут. Действуют, как в той басне 

Крылова о лебеде, раке и щуке. 
Если бы объединились, давно был 
бы положительный результат.

З.СЕНЬКО.
г.Мозырь.

МНЕНИЕ

Деноминация нас не спасет
Осталось совсем немного 

времени – и пройдет деномина-
ция. Она нужна уже давно. Не 
смешно ли, что простая малень-
кая булочка в магазине стоит 
7500 рублей?! А ведь раньше 
столько стоил новенький авто-
мобиль «Жигули».

Деньги наши стали, можно 
сказать, позорными. За один аме-
риканский доллар нужно выло-
жить аж 20 тысяч наших рублей. 
Да и то не везде их берут. Будучи 
в Калининграде, я решил поме-
нять белорусские деньги на рос-
сийские. Ткнулся в один обмен-
ник, второй, третий… Везде от 

ворот поворот: белорусские руб-
ли не берут.

– И что делать?
– Выкинь ты их, – слышал 

в ответ.
– Как это выкинь? Это же 

наши, белорусские, деньги. Я же 
вам не грузинские лиры или мол-
давские леи предлагаю, а рубли…

Подумалось: почему все стра-
ны СНГ после распада СССР 
перешли на свои деньги, а мы нет? 
В Литве – литы, в Латвии – латы 
(сейчас, правда, евро). Пускай 
бы у нас были, скажем, белы или 
талеры. Но не пошли на это в 
Беларуси. И вот теперь наши руб-

ли мало кому нужны.
Довели ситуацию до того, 

что цифры уже не вмещаются в 
окошки счетных машин, невоз-
можно сосчитать итоговые сум-
мы, в масштабах страны опери-
руют миллиардами, триллиона-
ми. Нулей в конце столько, что 
прочитать цифру невозможно и 
запросто можно ошибиться. Или 
лишний нуль приписать, или 
недописать. Без деноминации не 
обойтись.

Но спасет ли это положе-
ние? Какое-то время полегчает. 
Но пройдет пару лет – и опять 
откажемся от копеек,  а там сно-

ва дойдем и до миллионов, и до 
миллиардов. Но это в перспекти-
ве. А пока что имеем? Как я уже 
сказал, позорные деньги.

В заключение своих размыш-
лений я хочу спросить белору-
сов: есть ли у нас торнадо? Нет. 
Такая стихия обходит нас сто-
роной. И слава Богу! Хотя если 
бы в Беларуси прошел торнадо, 
то «главный» сразу же списал бы 
все на него. Мол, что сделаешь, 
беда. Потерпите, белорусы.

Да, нет у нас ни торнадо, ни 
землетрясений, ни вулканов, ни 
наводнений… Благополучная 
страна. На что же все беды спи-

сать? А-а, кризис! Низкие цены 
на нефть. А мы что, нефтепро-
изводящая страна? Мы ее про-
даем? Я считаю, что низкие цены 
для нас – это благо. Пользуйся 
этим и поднимай экономику. Но, 
мне кажется, уже многие пони-
мают, что для нашей страны что 
низкие цены, что высокие – мы 

все равно будем в глубокой яме. 
Хотя пропагандисты от власти  
круглые сутки вещают, что мы 
живем в самой лучшей стране. 
Что ж, может, они в такой стране 
и живут. А я, простой гражданин, 
этого совсем не чувствую. 

Виктор САСС,  
житель г.Лиды.

Семен 
БукчиН

Все хотят  
быть без греха

Гражданин Польши Мечислав 
Гура прислал мне следующий мэйл: 
«Пишу, потому что очень горько 
мне оттого, что польские власти рас-
пространяют негативное и неспра-
ведливое мнение о Беларуси… На 
самом деле ни в Беларуси дела не 
обстоят так плохо… ни в Польше не 
все так хорошо».

Наверное, этому человеку вид-
нее… По крайней мере, в белорус-
ских делах, как ему кажется, он раз-
бирается лучше нас. Нам бы так в 
польских.

* * *
Безапелляционность суждений – 

примета не только нашего времени. 
Все судят обо всем. Гражданин горо-
да Фаниполя и нобелевский лауреат. 
И все считают свое мнение абсо-
лютным. Я спросил одного челове-
ка, на основании чего складывается 
его мнение о ситуации в Украине. 
И получил ответ: «Я просматриваю 
разные сайты и потому имею воз-
можность судить объективно». Не 
собираюсь иронизировать по поводу 
интернет-источников. Время такое – 
интернетное. Но, может быть, оно 
еще в большей степени обостряет 
проблему уровня настоящей осве-
домленности. И здесь без серьезной, 
можно сказать, академической под-
готовки не обойтись. Хотя и она 
не спасает от перекосов. Впрочем, 
для кого перекосы, а для кого самая 
настоящая правда. Так кому верить, 
если факты и документы подверга-
ются самой разнообразной трактов-
ке? А если  прямо – искажениям и 
извращениям. И связаны эти иска-
жения и извращения все с той же 
национальной мифологией, отмета-
ющей все обидное, оскорбляющее, 
не устраивающее ее.

А взамен предлагается все та же 
пропаганда, в сильнейшей степени 
подменившая журналистику.

Проблема стара как мир. Но 
сегодня она выглядит особенно 
остро и по-своему беспощадно.

* * *
Переписывание истории. 

Проблема, о которой сегодня мно-
го говорят. Испанский публицист 
Антонио Мартинес пишет о новых 
«министерствах Правды», пере-
писывающих историю Восточной 
Европы. Джордж Оруэлл написал 
свой антитоталитарный роман 
«1984» в 1949 году. Его герой, служа-
щий министерства Правды Уинстон  
Смит, обязан был переписывать 
историю в угоду действовавшему 
режиму. Сегодня эта антиутопия, по 
мнению испанца, оказалась неверо-
ятно актуальной.  Он приводит при-
меры. Согласно указу президента 
Украины Петра Порошенко о деком-
мунизации, власть, действовавшая 
в стране с 1919-го по 1991 год, объ-
явлена преступной. Таким образом 
несколько поколений украинцев, 
на протяжений десятилетий созда-
вавших экономику, науку, культу-
ру в условиях преступного режима, 
могут считаться его пособниками. 
Семьдесят с лишним лет вычеркива-
ются из истории Украины. Этот про-
цесс, связанный с переименованием 
городов и улиц, сносом памятников, 
называется «восстановлением наци-
ональной памяти». Мартинес пишет: 
«Ряд экспертов, никак не связанных 
с российской пропагандой, заявил, 
что этот шаг Киева преследует двой-
ную цель. С одной стороны, раз-
дуть преступления советской власти 
в Украине в годы Второй мировой 
войны. С другой – приуменьшить 
роль украинских националистов, 
сотрудничавших с нацистами и 
уничтоживших до 100 тысяч поля-
ков и несколько десятков тысяч 
евреев в ходе этнических чисток с 
1941-го по 1945 год».

Испанский публицист приво-
дит мнение американского истори-
ка Джеффри Бердса, уверенного в 
том, что в Институте национальной 
памяти Украины фальсифицируют-
ся исторические документы: «Я это 
знаю,  потому что видел оригина-
лы и снял с них копии». По сло-
вам Бердса, это «наглядный пример 
чистки и фальсификации», уничто-
жающей «все, что бросает тень на 
украинских националистов, свиде-
тельствует об их злодеяниях». 

В самом деле, можно кол на 
голове тесать иным людям, но они 
будут упрямо твердить, что орга-
низатор и вдохновитель этнических 
чисток в Украине Степан Бандера 
был борцом с фашизмом только на 
том основании, что сидел в гитле-
ровском концлагере Заксенхаузен. А 
что Гитлер его туда посадил не за 
ксенофобию и вооруженную борь-
бу с немцами, а за объявление во 
Львове самостийного украинского 
государства (хотя и подначаленно-
го рейху), об этом «иные» знать не 
хотят. Как и о том, что сидел он в 
комфортных условиях и был выпу-
щен осенью 1944 г., когда рейх тре-
щал под напором Советской Армии 
и был вынужден использовать отря-
ды ОУН-УПА. 

Мне понятно стремление убрать 
с карты Украины названия бес-
численных поселков и улиц имени 
Свердлова, Дзержинского и прочих. 
Хорошо бы и в Беларуси последо-
вать этому примеру. Но я не пой-
му, почему в украинском законе 
«Об осуждении коммунистическо-
го и национал-социалистического 
(нацистского) тоталитарных режи-
мов и запрете пропаганды их сим-
волики» точно прописан запрет 
советской символики (гимна СССР 
и проч.) и ничего не сказано о 
запрете «Хорста Весселя» (гитлеров-
ского гимна) и символики нацистов 
Германии (прежде всего свастики) 
и ее сателлитов, Венгрии, Румынии, 
Словакии, Болгарии, Хорватии. Из 
Уголовного кодекса Украины изъ-
ята статья, которая запрещает 
«отрицание или оправдание» пре-
ступлений фашизма, Ваффен-СС и 
тех, кто сотрудничал с оккупантами. 
Ни словом не упоминаются в законе 
организации, признанные преступ-
ными по приговору Нюрнбергского 
трибунала, – СС, СД, гестапо и их 
символика. 

Может быть, потому, что это 
вступало бы в противоречия с укра-
инским законом, не только оправ-
дывающим, но и возносящим на 
патриотические высоты деятель-
ность УПА, против которого ярост-
но протестует Польша?

* * *
Впрочем, переписывание исто-

рии ускоренным ходом идет и в 
Польше. Главный враг – памятни-
ки (а их более 500), связанные с 
Советской Армией, которая, как 
подчеркивает испанский публи-
цист, «хотя и способствовала уста-
новлению коммунистического 
режима в Варшаве, но при этом 
освободила страну от фашист-
ских полчищ». «Этот шаг, – пишет 
Мартинес, – только подлил масла 
в костер, который правящая пар-
тия «Закон и Справедливость» сама 
же и разожгла после своего прихо-
да к власти. За полгода руководства 
страной она приняла такое коли-
чество антидемократических реше-
ний, усиливших евроскептические 
настроения в стране, от реформы 
Конституционного суда до закона 
о контроле над СМИ, что вызвала 
массу критических замечаний в свой 
адрес, а Еврокомиссия даже начала 
процедуру, с тем чтобы определить, 
не нарушает ли Польша основопола-
гающие принципы ЕС. Это беспре-
цедентное решение для Брюсселя».

Естественно, что в Польше, по 
сути, руководимой ныне Ярославом 
Домбровским, усилились попытки 
официальных властей стереть из 
истории страны период правления 
коммунистов (с 1945-го по 1989 год). 
Получается, что поляки не восста-
навливали в этот период свои города, 
не жили надеждами на построение 
социализма (как тут не вспомнить 
замечательного поэта Броневского), 
что не снимал свои фильмы Вайда, 
не творили Гомбрович, Лем и 
Домбровская, не было прекрасного 
польского театра. Наконец, не заро-
дилась «Солидарность». Ничего не 
было. Сплошная мрачная пустота, в 
которой бесчинствовали коммуни-
сты и спецслужбы.

В Венгрии одобренный премье-
ром Виктором Орбаном изначаль-
ный проект памятника жертвам 
немецко-фашистской оккупации 
представлял собой орла с распро-
стертыми крыльями, символизиро-
вавшего Третий рейх, нависший над 
архангелом Гавриилом, изображаю-
щим Венгрию. И никакого намека 
на Миклоша Хорти, занимавшего 
пост регента венгерского королев-
ства с 1920-го по 1944 год, присо-
единившего свою страну к гитлеров-
ской Оси. И, натурально, никакого 
упоминания об участии венгров 
в геноциде, в ходе которого было 
уничтожено полмиллиона евреев, 
70% из числа тех, что проживали 
в стране до начала Второй миро-
вой войны. Рэндольф Брэхэм, заслу-
женный профессор Нью-Йоркского 
университета, назвал инициативу 
Орбана «кампанией по отмыванию 
истории» с целью «оправдать актив-
ную роль, которую правительство 
Венгрии при большой поддержке 
общества сыграло в массовом истре-
блении евреев». По мнению иссле-
дователя, речь идет о «трусливой 
попытке снять с режима Хорти всю 
ответственность за это преступле-
ние».

В общем, все хотят быть белы-
ми и пушистыми. А я вспоминаю 
слова Алеся Адамовича о том, что 
хорошо бы каждому народу издать 
книгу своих вин и преступлений 
против других народов. Он счи-
тал, что каяться пришлось бы всем 
без исключения. Русским, немцам, 
французам, англичанам, американ-
цам, японцам, евреям, полякам, 
украинцам… И белорусам нашлось 
бы место в этом списке.

Но все хотят быть не только без 
греха, но еще и жертвами.

Впрочем, еще Байрон 
отметил:«Ощущение прошлого, 
даже со всеми скорбями и печалями, 
неизбежно сентиментально».

* * *
Чему не устаю удивляться, так 

это современному необольшевиз-
му, проявляющему себя в оценках 
нынешней жизни. С одним оппо-
нентом, признаюсь, я уже устал 
спорить. В Беларуси, говорит он, не 
народ и не нация, а население. И 
нужно содействовать превращению 
этого населения в народ и нацию. 
Как? А через политическую деятель-
ность – через партии, движения, 
пропаганду национальной куль-
туры, наконец, расширение сферы 
белорусского языка. Вроде и возраз-
ить нечего поначалу. Но вот начина-
ешь размышлять: а на какие соци-
альные слои могут рассчитывать 
эти партии и движения? Рабочий 
класс? Так его же нет, этого про-
летариата. Последнее мощное его 
явление – это апрель 1991 г., когда 
многочисленные колонны рабочих 
в спецовках вливались на площадь 
Ленина. Прошло 25 лет. Сменились 
два поколения. Уже нет тех рабочих 
и тех профсоюзов. Нет колхозного 
крестьянства. Нет интеллигенции. 
Да, есть врачи, учителя, ученые, но 
интеллигенции как качественного 
слоя, со своими традициями, с ощу-
щением своей самоценности, нет.

А мы все копируем западный 
опыт – партии, движения. Но там 
другие и давние традиции, там дру-
гая человеческая и гражданская 
ментальность. Я спокойно отношусь 
к деятелям нашей так называемой 
оппозиции. Хотя все понимают, 
что это блеф. Никакой оппозиции 
нет. Есть способ существования 
– и в материальном плане весьма 
неплохой, чтобы не сказать больше, 
– группы профессиональных функ-
ционеров от белорусской демокра-
тии. Они не циники и не продаж-
ные люди. Просто так устроилась 
их жизнь. Брюссель, Вашингтон и 
далее… Ну и в рамки режима они 
вполне вписались. Нормальный 
процесс за четверть века.

Что же остается? Может, и в 
самом деле язык – это объединяю-
щее начало и последний бастион. 
Перевод школ, вузов, всего обра-
зования на белорусский. И через 
десять лет получим новое, нацио-
нально сознательное поколение. 
Стоит посмотреть на Украину…

Но получим ли? Сумеем ли 
исключить белорусский из списка 
умирающих языков? Для достиже-
ния такой цели взлет белорусского 
национализма должен быть более 
крутым. Мовы и кавы тут недоста-
точно. Тут Латвию с Эстонией при-
дется превзойти. Возможно ли это в 
нынешних условиях и в ближайшей 
перспективе?

Но если низы не могут, то надеж-
да остается только на силу сверху. 
Для власти белорусизация – послед-
ний выход в спасении суверенности 
страны. Пока она, власть, предпочи-
тает игры с национальным: захочу – 
прижму, захочу – поглажу. Кому-то 
кажется, что в последнее время гла-
дить стали больше. Эти маленькие 
белорусские шаги власти ревностно 
подсчитываются и регистрируются 
патриотами беларушчыны..

А что? – может, и таким путем…
А там, глядишь, Макей станет 

президентом. Неужто ему не захо-
чется проявить себя? Все-таки чело-
век английский знает… 

* * *
Салтыков-Щедрин, признавав-

шийся, что «до боли сердечной» 
любит Россию, изобразивший бес-
смертный город Глупов, одновре-
менно предупреждал: «Человек и 
без того уже склонен воспитывать в 
себе чувство национальности более, 
нежели всякое другое, следователь-
но, разжигать в нем это чувство 
выше той меры, которую он призна-
ет добровольно, будучи предостав-
лен самому себе, значит, уже дей-
ствовать не на патриотизм его, а на 
темное чувство исключительности и 
особничества».

Темное чувство – это, конечно, 
плохо. Из него рождается нацизм. 
Но если человек вообще не «склонен 
воспитывать в себе чувство нацио-
нальности», если утеряно понима-
ние, ощущение своей «исключитель-
ности и особничества» среди наро-
дов мира, то как с этим быть?

* * *
Заметки Сергея Дубавца на 

Радыё Свабода о «павших зма-
гарах» вызвали обиду и острое 
неприятие со стороны белорусских 
патриотов. Мол, оклеветал борцов 
за нашу независимость и даже пре-
дал Беларусь. Неспособность к вос-
приятию национальной критики – 
явление, распространенное во всем 
мире. Но сама по себе такая критика 
дорогого стоит. Не каждый согла-
сится со словами Герцена: «Мы не 
рабы нашей любви к родине, как не 
рабы ни в чем».

Гіпермаркеты 
ProStore ачомаліся?

У мінулую пятніцу на мабільны 
тэлефон мне прыйшло такое 
паведамленне: “Дарагі наш пакупнік! 
Мы зноў сталі тымі “Прасторамі”, 
якія Вы паспелі палюбіць. Прыходзьце 
і пераканайцеся самі! Сардэчна 
запрашаем!”.

Візіт у гіпермаркет ProStore, які 
знаходзіцца ў сталічным мікрараёне 
“Малінаўка”, пацвердзіў, што пэўныя 
зрухі па асартыменце тавараў ёсць, 
але і нельга сказаць, што сітуацыя 
стабілізавалася напоўніцу. На многіх 
паліцах, каб схаваць адсутнасць нейкіх 
прадуктаў, па-ранейшаму выстаўляюць 
аднайменныя тавары (як правіла, 
уласнай вытворчасці), а ў аддзеле, дзе 
прадаецца трыкатаж, і наогул амаль 
пустэча. Апроч некалькіх манекенаў 

у шортах-майках і паглядзець больш 
няма на што.

“У нашым гіпермаркеце ўжо 
няма пустых паліц, – распавяла мне 
супрацоўніца магазіна ProStore на 
праспекце Пераможцаў. – У параўнанні 
з тым, што было раней, – вялізны 
прагрэс! Бо яшчэ нядаўна наш магазін 
стаяў амаль пусты. Зараз больш 
тавару, больш пакупнікоў… Хаця, 
безумоўна, цудоўна разумееем, што 
не ўсе праблемы вырашаны. Гэта 
адчуваецца хаця б па тым факце, што 
нас па-ранейшаму ў чэрвені на некалькі 
дзён адпраўлялі ў адпачынак за свой 
кошт. Вельмі шмат народу скарацілі. 
Але паглядзім, як там далей будуць 
развівацца падзеі…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

паРаЛЛЕЛИ

О провалах – вскользь. 
 Зато планов – громадье

Накануне Всебелорусского народного собрания 
государственные СМИ опубликовали «Основные поло-
жения программы социально-экономического развития 
Республики Беларусь на 2016–2020 годы». Документ дол-

жен быть принят делегатами форума, пятого по счету. 
Примечательно то, что подобные документы пишутся 
к каждому аналогичному мероприятию и единогласно 
поддерживаются всеми его участниками.

«Народная Воля» сравнила некоторые положения 
Программы, принятой делегатами IV Всебелорусского 
собрания в декабре 2010 года, с документом, за кото-
рый предстоит голосовать 24 июня 2016 года. 

Отрасль Из программы социально-экономического развития 
республики Беларусь на 2011–2015 годы

Из программы социально-экономического развития республики 
Беларусь на 2016–2020 годы

ввП Обеспечить увеличение на 62–68 процентов. В 2020 году прирост ВВП к 2015 году составит 12–15 процентов.
Производство про-
мышленной продукции Увеличить выпуск в 1,54–1,6 раза. Увеличится выпуск на 9,1–15,2 процента.

Сельское хозяйство Обеспечить увеличение рентабельности продаж до 10–11 про-
центов, производительности труда – в 1,5 раза, рост экспорта 
продукции агропромышленного комплекса не менее чем в 2 
раза с доведением его объема до 6 млрд долларов в эквиваленте.

Реализация намеченных мер позволит увеличить рентабельность 
продаж с 2,4 процента в 2015 году до 10 процентов в 2020 году, 
создать дополнительно не менее 3,5 тыс. рабочих мест в сфере агро-
бизнеса, нарастить экспорт сельскохозяйственной продукции и 
продуктов питания до 7,5 млрд долларов США.

доходы граждан Намеченные меры позволят обеспечить рост реальных распола-
гаемых денежных доходов населения в 1,7–1,76 раза за пятилетие, 
повысить реальный размер пенсий по возрасту в 1,8–1,9 раза.

В 2020 году  к 2015 году прирост реальных денежных доходов граж-
дан составит  9,5–11,6 процента.

Занятость Результатами достижения поставленных задач станет рост 
уровня занятости населения до 80 процентов к трудовым 
ресурсам.

Реструктуризация производства будет носить социально ответ-
ственный характер, а также будет направлена на смягчение ее 
негативных последствий и содействие трудоустройству граждан на 
новые рабочие места – не менее 50 тысяч ежегодно.

Жилье Государство будет и впредь помогать гражданам строить соб-
ственное жилье по доступным ценам. 
В 2015 году уровень обеспеченности населения жильем в рас-
чете на одного жителя составит не менее 27–28 кв. метров (в 
2010 году – 24,1 кв. метра).

У каждой белорусской семьи будет возможность построить свой 
дом или квартиру. 
Реализация намеченных мер позволит повысить обеспеченность 
населения жильем в расчете на одного жителя с 26,5 кв. метра в 
2015 году до 27,3 кв. метра в 2020 году.

услуги ЖкХ

Повышение уровня возмещения населением затрат на оказание 
жилищно-коммунальных услуг с учетом роста доходов.

В 2016 году планируется достичь 50-процентного уровня возме-
щения населением затрат по всему комплексу жилищно-комму-
нальных услуг за счет снижения затрат организаций, оказывающих 
жилищно-коммунальные услуги, и запланированного повышения 
тарифов. Начиная с 2017 года повышение уровня возмещения насе-
лением затрат на оказание жилищно-коммунальных услуг будет 
осуществляться в увязке со снижением затрат на их оказание, 
ростом доходов населения.

демография Увеличить ожидаемую продолжительность жизни с 71 года до 
72–73 лет в 2015 году. Продолжительность жизни вырастет до 75,3 года.

Инвестиции Объем прямых иностранных инвестиций на душу населения 
составит 700–745 долларов США, или возрастет в 1,7 раза.

В 2016–2020 годах будет реализовано более 80 крупных инвестицион-
ных проектов с объемом инвестиций свыше 27 млрд долларов США.

к СЛовУ

Ниже запланированного… 
Стоит отметить, что намеченные 

на 2016–2020 годы достижения тради-
ционно должны коснуться всех сфер 
нашей жизнедеятельности. Однако 
многие цифры в Программе привяза-
ны к цифрам 2015 года, но «четвер-
тая пятилетка» по многим показателям 
оказалась провальной.  

«Рост ВВП, экспорта, реальных 
доходов оказался значительно ниже 

запланированного, – отмечается в раз-
деле «Итоги пятилетки. Наши пробле-
мы» Программы социально-экономи-
ческого развития Республики Беларусь 
на 2016–2020 годы. –  Произошло 
замедление темпов роста экономики. 
Не удалось обеспечить стабильность 
белорусского рубля, выросла инфляция. 
Некоторые предприятия оказались в 
тяжелом финансовом положении. В 

отдельных случаях появилась напря-
женность с выплатой заработной пла-
ты. Внешние обстоятельства не были 
единственной причиной экономических 
трудностей, они лишь обострили ряд 
внутренних проблем нашей экономики. 
По-прежнему мы страдаем от низкой 
производительности труда и высоких 
издержек производства.

Нам так и не удалось привлечь в 

экономику страны масштабные пря-
мые иностранные инвестиции. ...Вырос 
внешний долг страны. Доля малого и 
среднего бизнеса в Беларуси пока невы-
сока».

Как видите, о провальных вещах 
говорится вскользь, обзорно.  Зато пла-
нов – громадье! Посмотрим, что из это-
го получится.

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

СМЕХаТУРа

Калі перамагу на парламенцкіх выбарах, з’ем капялюш!
Такое абяцанне агучыў эмігрант Юрась Зянковіч.

Палітык звярнуўся да Партыі БНФ, 
сябрам якой працягвае з’яўляцца, з 
просьбай вылучыць яго кандыдатам на 
выбарах у Палату прадстаўнікоў. “Не 
маю ніякіх сумневаў у выніку выбараў: 
я перакананы, што іх як не было раней, 
так і не будзе зараз, – заявіў эмігрант. 

– Больш за тое, я ўпэўнены, што 
ўлады мяне баяцца і не зарэгіструюць. 
Мэта вылучэння – яшчэ раз паказаць, 
што ўлада баіцца сапраўдных моцных 
кандыдатаў, як я”. Паводле слоў 
Зянковіча, ён гатовы згуляць з уладай 
у рулетку і патраціць на агітацыю  

100 долараў. “Калі зноў выйграю, то 
з’ем прылюдна свой каўбойскі капялюш. 
Абяцаю”, – заявіў палітык-эмігрант.

Палітычную кар’еру Зянковіч 
зрабіў у Партыі БНФ. У “нулявыя” 
ён уваходзіў у Сойм БНФ, з’яўляўся 
дэпутатам Мінскага раённага савета ад 

гэтай арганізацыі. У 2007-м Зянковіч 
эмігрыраваў у ЗША. Пачынаў сваю 
кар’еру з развозу піцы. Пазней стаў 
адвакатам і адкрыў уласны офіс у Нью-
Ёрку.

Вадзім БРОННІКАЎ.

БЕзопаСНоСТЬ СТРаНы

В Беларуси появилась новая 
современная реактивная система 
залпового огня.

«Полонез» – так она называется. 
Это не имеет никакого отношения к 
знаменитому произведению нашего 
соотечественника Михала Клеофаса 
Агинского. Первые «Полонезы» были 
официально показаны 9 мая 2015 года 
в Минске на параде в честь 70-летия 
Победы. 16 июня на полигоне в 
Гомельской области были впервые 
проведены его боевые пуски.

Каковы боевые возможности 
«Полонеза», который только что 
испытали? Дальность стрельбы 
ракетного комплекса состоявляет 
до 200 километров, отклонение 
от цели – не более 30 метров. Это 
очень хорошие показатели. Снаряд 
301-миллиметровой китайской ракеты 
летит до 130 километров, снаряд 
российского комплекса «Смерч» 
– до 120 километров. «Заявленная 
разработчиками «Полонеза» 
дальность в 200 км возможна, если 

поставить ракету калибром 370 мм, 
– комментирует эксперт российского 
журнала «Арсенал Отечества» Алексей 
Леонков. – Она летит дальше, но 
таких ракет система сможет нести 
не восемь, а всего четыре». Кстати, в 
планах разработчиков увеличить 
дальность стрельбы до 300 километров.

Любопытно, что в боевое 
положение «Полонез» приводится за 
десять минут. Впрочем, у российской 
системы «Торнадо-Г» на это уйдет 
три минуты, у американской системы 
HIMARS – семь.

Кто создавал «Полонез»? «Это 
ракетные комплексы, которые созданы 
у нас в Беларуси в течение двух лет», 
– заявил Александр Лукашенко. 
Впрочем, немного наивно считать, 
что белорусы – пионеры в сфере 
военной промышленности. Каким же 
образом в такой короткий срок был 
создан новый ракетный комплекс? 
Как говорят эксперты, не обошлось 
без участия китайцев. Как отметил 
Алексей Леонков, «Полонез» – это 

«не что иное, как китайская система 
NORINCO AR3». По мнению Леонкова, 
«китайцы свою систему поставили 
на шасси белорусов, изменив пусковые 
направляющие». Подтверждением 
этому  может служить то, что первые 
испытания «Полонеза» проходили 
именно в Китае.

Зачем Лукашенко понадобился 
ракетный комплекс? «Мы никогда 
не просили у россиян «Искандеры», – 
заявил Александр Лукашенко в апреле 
2009 года  в послании к белорусскому 
народу и Национальному собранию. – 

Мы их сами купим, как покупают во 
всех странах мира. Но скажу прямо: и 
покупать не надо – мы их сами сделаем, 
если надо, кроме ракет, а ракеты 
купим». Таким образом, одна из причин 
создания «Полонеза» – желание быть 
независимыми от России.

Заметим, работа над комплексом, 
по словам Лукашенко, шла два года. А 
именно в 2014 случилось присоединение 
Крыма к России. Связано ли это 
событие с началом работ по созданию 
«Полонеза», открытый вопрос.

Василь СТАСЕВИЧ.

Берегитесь!

https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%9D%D0%B0%D1%86%D0%B8%D0%BE%D0%BD%D0%B0%D0%BB-%D1%81%D0%BE%D1%86%D0%B8%D0%B0%D0%BB%D0%B8%D0%B7%D0%BC
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НЕСТаНДаРТ

«Жаданне адно:  
каб былі шчаслівыя дзеці»

Тата адзін выгадаваў трох дачок 
Па в одле  пер а піс у 

насельніцтва 2009 года, у 
Беларусі было зарэгістравана 12 
тысяч сем’яў, у якіх бацька адзін 
выхоўваў дзяцей да 18 гадоў. 
Сем’яў жа, дзе адна жанчына 
гадавала дзяцей, – 157,6 тысячы. 
Апошніх звестак пра колькасць 
мужчын, якія гадуюць дзяцей 
без жонак, адшукаць не ўдалося.

Адзін з такіх бацькоў – 
жыхар Магілёва Ігар Базылеў. 
Ён аўдавеў у няпоўныя 43 
гады. Жонка памерла праз 
анкалагічнае захворванне сем 
гадоў таму, пакінуўшы яму трох 
дачок-падлеткаў.

Неўзабаве Ігар сустрэне 
свой паўвекавы юбілей. З жон-
кай Вольгай ён пражыў у шлюбе 
амаль два дзясяткі гадоў.

З Ігарам гутарым у доме, 
які ён пачынаў будаваць яшчэ 
з Вольгай. Вялікай кухні 
пазайздросціла б любая гаспа-
дыня. Вокны глядзяць на вуліцу, 
забудаваную дыхтоўнымі 
катэджамі. За домам – сад, які 
расце як пажадае.

Дочкі ў раз’ездах. Ігар паказ-
вае на котку з кацянятамі. Кажа: 
малодшая дачка прынесла, каб не 
сумаваў.

«Я да жывёл не дужа хінуся, 
але даводзіцца даглядаць. Амаль 
усіх кацянят параздаваў», – з 
усмешкай кажа суразмоўца.

Не думаем, што 
Вольга памерла, 

проста яе няма побач
Гаспадар вялікага дома выба-

чаецца за беспарадак – маўляў, 
жыллё яшчэ недабудаванае. 
Хвалюецца і стрымлівае эмоцыі, 
калі вядзе нетаропкі аповед пра 
жыццё без жонкі.

Вольга памерла хоць і 
раптоўна, аднак яе пакуты 
адклаліся ў памяці. Сям’я зжыва-
лася са стратай некалькі месяцаў, 
пакуль боль не прытупіўся.

«Тое, што побач няма 
блізкага чалавека… З гэтым 

цяжарам даводзіцца жыць. 
Безумоўна, яго найбольш востра 
адчуваюць дзеці».

«Што б ні казалі, але маці для 
іх важнейшая за бацьку, асабліва 
для дзяўчынак, а ў мяне іх трое. 
Вядома ж, я не магу даць таго, 
што дала б маці, аднак стара-
юся».

«Мы з дзецьмі не думаем, 
што маці памерла, проста яе 
няма цяпер побач з намі».

«Я шмат думаю, якім было 
б жыццё нашай сям’і, калі б 
жонка не пайшла ад нас. Пэўна, 
больш гарманічным. Я як муж-
чына бачу праблемы толькі са 
свайго пункту гледжання. І не 
заўжды даю ім рады. Зразумела, 
ёсць нейкія праблемы, пра якія 
мне дочкі не кажуць і пра якія я 
наогул не ведаю».

Дочкамі ганаруся
«Большая дачка Таццяна, 

як не стала маці, узяла на сябе 
яе работу па гаспадарцы. Дужа 
дапамагала мне ды сёстрам, 

пасталела на вачах. З ёй мы часта 
абмяркоўвалі, як жыць далей. 
Асабліва ў першыя месяцы, калі 
нам усім было цяжэй за ўсё».

«З дзецьмі ў мяне стасункі 
як з роўнымі, як з сябрамі. 
Спадзяюся, такімі яны і заста-
нуцца».

«Старэйшая, Таццяна, выву-
чылася на эканаміста і працуе па 
спецыяльнасці. Выйшла замуж, 
але ўнукаў у мяне пакуль няма. 
Цяпер, ведаеце, моладзь хоча 
спачатку пажыць для сябе, а 
потым ужо думае пра дзяцей».

«Яна імкнецца быць незалеж-
ным чалавекам. Шмат часу аддае 
на самаадукацыю. Самастойна 
вывучае сайтабудаўніцтва і 
дызайн. Зрабіла сайт для май-
го бізнесу. Даўно марыць пра 
стварэнне рэсуру для кулінараў. 
Цяпер гэтым і займаецца», – 
кажа Ігар з гонарам.

«Сярэдняя дачка Марыя 
скончыла Магілёўскі каледж 
мастацтваў па спецыяльнасці 
“дызайнер” і цяпер атрымлівае 

вышэйшую адукацыю ў 
Віцебскім тэхналагічным 
універсітэце. Ёй заўжды падаба-
лася маляваць, таму яна і абрала 
для сябе шлях дызайнера.

Яе таксама цікавяць 
экалагічныя праблемы, гендар-
ная роўнасць, правы жанчын. У 
яе шмат сяброў у розных краінах 
– пазнаёмілася, калі вывучала 
прававыя гендарныя аспекты. 
Яны прыязджаюць да яе ў госці».

«Меншая, Ліза, таксама 
вучыцца ў Віцебску – на ўрача. 
У школе яна займалася музы-
кай, актыўна ўдзельнічала ў 
самадзейных калектывах, гэта 
спатрэбілася і ва ўніверсітэце. 
Але прафесійна займацца музы-
кай яна не захацела – кажа, што 
музыка толькі для яе».

«Марыя і Ліза паступілі на 
бюджэтнае навучанне, і гэта 
дапамагло абысці фінансавыя 
цяжкасці для сям’і».

Па дзяржаўную 
дапамогу не 
звярталіся

«Зразумела, грошай заўсёды 
будзе не хапаць, але наша сям’я 
– прыхільнікі разумнага спа-
жывання. Вядома ж, дзяўчатам 
хочацца і прыгожа апранацца, 
і прывабна выглядаць, асабліва 
цяпер, калі багаты выбар, аднак 
яны з разуменнем ставяцца да 
фінансавых праблем, калі тыя 
паўстаюць».

«Зрэшты, я не сказаў бы, 
што мы настолькі ўжо ў гра-

шовай нястачы. Я працаваў, 
добра зарабляў, потым вырашыў 
змяніць від дзейнасці – захацеў 
заняцца сваёй справай. 
Напачатку бізнес прыносіў пры-
бытак, аднак цяпер стала няпро-
ста працаваць. Эканамічныя 
праблемы закранулі ўсіх».

Дзве дачкі атрымліваюць 
дзяржаўную дапамогу праз 
страту карміцеля – па паўтара 
мільёна.

«Мы наважыліся і напісалі 
заяву на месца ў інтэрнаце для 
меншай дачкі. Але адказалі, што 

сямейны дастатак 

не дазваляе мець ільгот на жыл-
лё. Наша дзяржава дапамагае 
тым, каму хапае толькі на малако 
ды хлеб».
У выхаванні не мусіць 

быць гвалту
«Нас з’яднала, зблізіла бяда. 

Можна сказаць, што мы гадавалі 
адзін аднаго. Дапамагалі адзін 
аднаму.

Я імкнуўся не навязваць 
сваіх поглядаў на жыццё. Мне 
здавалася, што дзеці самастой-
на меліся выбіраць жыццёвы 
шлях».

«Часцяком хацелася выкары-
стаць аўтарытарны бацькоўскі 
рэсурс. Але разуменне таго, што 
вялікай карысці гэта не дасць, 
стрымлівала. Імкнуўся ўсё ж, каб 
адносіны з дзецьмі былі роўныя. 
Больш даваў свабоды, але чуў 
праз гэта шмат крытыкі ад 
блізкіх: маўляў, зашмат дочкам 
дазваляеш».

Сям’я Базылевых часта 
збіраецца разам. «Менавіта 
дзеці выступаюць ініцыятарамі 
сямейных сустрэч. Старэйшая 
дачка займаецца арганізацыяй 
стала. Балуе прысмакамі, сваімі 
кулінарнымі вынаходкамі. Яна 
любіць гэтым займацца».

«За сталом гаворым пра роз-
нае: навуку, гісторыю, не пазбя-
гаем і палітычных тэм. Неяк Ліза 
расказала, што сябры даймалі яе 
пытаннямі, адкуль яна столькі 
ведае пра рознае. Гэта ўсё нашы 
размовы».

Тэлевізара  
ў доме няма.  

Вучымся гаварыць 
па-беларуску

У доме багата пашто-
вак, адрасаваных Ігару, якія 
падпісаны па-беларуску.

«Гэта дочкі падпісвалі і 
дарылі. Тое, што на беларускай 
мове, – гэта наша такая пазіцыя. 
Пакуль па-беларуску гаворым 
мала, нестае практыкі ды ведаў, 
але стараемся ўсяму вучыцца».

«Тэлевізара ў доме няма. Не 
хачу, каб нам навязвалі чужое 

ўспрыманне свету. Як 
беларускага няма па 

тэлебачанні, дык і наогул 
яго не трэба. У старэй-

шай дачкі таксама няма 
тэлевізара. І такая ж 
пазіцыя, як і ў мяне».

«У мяне няма адчу-
вання абяздоленасці. Па 

першым часе, як не стала 
жонкі, было псіхалагічна 
дужа цяжка. Цяпер гэты 

боль прытупіўся. Жыццё ідзе 
сваім ладам. Разам з дочкамі 

думаем пра будучыню».
«Праблема бацькоў і дзя-

цей актуальная для ўсіх часоў, 
а пагатоў цяпер, калі жыццё 

хутка мяняецца. У моладзі свае 
ўяўленні пра жыццё, а ў нас, ста-
рэйшага пакалення, свае. Аднак 
мы шукаем і знаходзім паразу-
менне».

Час ад часу Ігару раяць 
пазнаёміцца з жанчынай, якая 
стала б яму жонкай, а для дачок 
– маці. Прызнаецца, спроба 
такая была.

«Але неяк не склалася ў нас. 
Тады ў мяне зашмат праблем 
было. Дзеці былі на першым мес-
цы».

«Мае дзеці кажуць, што 
хочуць бачыць і мяне шчаслівым. 
Але для мяне шчасце, як для 
кожнага з бацькоў, каб найперш 
былі шчаслівыя дзеці, каб яны 
маглі напоўніцу рэалізавацца ў 
жыцці».

Я не лічу сябе 
няшчасным чалавекам

«Калі дзеці вырастуць і зай-
меюць свае сем’і – на мяне не 
забудуцца. Адзін не застануся».

«Я не лічу сябе няшчасным 
чалавекам. Мяне раздражняе, 
калі пачынаюць мяне шкадаваць. 
Калі ў чалавека ёсць рукі, ногі, 
галава, то ён мусіць спраўляцца 
з любой сітуацыяй. Я па жыцці 
хутчэй рэаліст. Не аптыміст, не 
песіміст, а рэаліст».

«Цяжкасці пераадольваюц-
ца. Чалавек зжываецца з любым 
болем. Так уладкавана яго псіхіка. 
Ён не мусіць думаць толькі пра 
страты. Ягоныя думы скіраваны 
ў будучыню. Учацвярых мы даём 
рады ўсім праблемам».

Ігар больш за 20 гадоў 
адпрацаваў у банкаўскай сферы. 
У яго тэхнічная і эканамічная 
адукацыя. Быў праграмістам, 
цяпер індывід уа льны 
прадпрымальнік.

«У нас такая традыцыя ў 
родзе, каб кожны меў вышэй-
шую адукацыю. Мае дзяды ўжо 
яе мелі».

«Як кажуць, сапраўдны 
інтэлігент – толькі ў пятым 
пакаленні. Мне дужа хочацца, 
каб традыцыю з вышэйшай аду-
кацыяй працягнулі і ўнукі. Яны і 
стануць інтэлігентамі».

«Наогул чалавек мусіць мець 
унутраныя прынцыпы, на пад-
ставе якіх  выбудоўвае сваё жыц-
цё. У такім разе ён ведае, дзеля 
чаго жыве.

І выжыве ў любой сітуацыі».
Радыё Свабода.

пЕРСоНа

Людмила Кудрявцева 
более десяти лет  
не ест жареную 

картошку,  
макароны и хлеб

26 июня народная артистка Беларуси балерина Людмила Кудрявцева  
отметит юбилей – 40 лет.

Большую часть времени известная балерина проводит не в Минске,  
а за границей. Из-за того, что Людмила не выходит на сцену,  

среди поклонников танцовщицы даже прошел слух, будто она ушла из театра.
Вернется ли Людмила на сцену? 

Как складывается ее личная жизнь?
«Народная Воля» поинтересовалась частной жизнью балерины.

Об успехе
Долгое время Людмила 

Кудрявцева танцевала в кордеба-
лете. О сольной карьере только 
мечтала. Как удалось вырваться 
из массовки?

«У меня было огромное жела-
ние танцевать... – рассказыва-
ла она «Народной Воле». – И я 
считаю, что нужно стараться 
достигнуть максимальных вер-
шин в том деле, которым зани-
маешься. Лично для меня было 
бы ужасно всю жизнь простоять 
в кордебалете. Мне необходимо 
было выразить себя на сцене как 
личность».

Людмила Кудрявцева умеет 
радоваться не только своим, но и 
чужим успехам.

«Я люблю смотреть на хоро-
шие танцы – это стимулирует 
становиться лучше», – говорит 
она.

О диетах
Известно, что балет – это 

жесткая дисциплина и постоян-
ные ограничения. Потому что 
все время нужно быть в форме. 
Людмила Кудрявцева больше 
десяти лет не ест жареную кар-
тошку, макароны и хлеб. А о весе 
думает только в отпуске.

«Когда танцуешь, нагрузка 
очень большая, и я могу позволить 
себе абсолютно все, – говорит она. 
– На диетах не сижу. Просто не 
ем хлеб, стараюсь употреблять 
меньше сладкого. Какие-то про-
дукты ушли из моего рациона 
очень давно, мне их уже даже не 
хочется. Например, я с детства 
обожала жареную картошку. Но я 
не ем ее уже очень давно. Не люблю 
макароны, совершенно спокойно 
отношусь к тортам. Из спирт-
ного могу выпить бокал хороше-
го вина. К тому же я стараюсь 
соблюдать режим дня».

О любви
Как известно, балет всег-

да требует жертв. И ради сцены 
Людмила действительно готова 
пожертвовать многим. Но только 
не любовью.

«Если приносишь в жерт-
ву балету личные чувства, то 

и балет твой становится не 
таким полноценным, – считает 
она. – Мне кажется, что такие 
жертвы не стоит приносить 
никогда. Нужно, чтобы все в 
жизни было гармонично. Хотя у 
меня на личную жизнь остава-
лось очень мало времени. И ино-
гда хочется все бросить и просто 
пожить, послать все к черту, рас-
слабиться, не думать, что зав-
тра спектакль... Но эти порывы, 
как правило, быстро заканчива-
ются, и ты просто настраива-
ешься на работу. Честно говоря, 
я всегда строю свою жизнь так, 
чтобы спектакли не пострадали. 
И какие-то жизненные ситуации 
подчиняются моим спектаклям».

О подробностях своей лич-
ной жизни Людмила Кудрявцева 
не распространяется. Но в театре 
говорят, что она счастлива. И по 
секрету рассказывают невероят-
ную историю знакомства балери-
ны с одним бизнесменом (кстати, 
любителем балета)…

О жизни на пенсии
Майя Плисецкая говорила, 

что балерине нужно думать о пен-
сии с 20 лет. А бывшая балерина, 
искусствовед Юлия Чурко в сво-
ей книге «Расставайтесь, любя» 
написала, что после ухода на пен-
сию жизнь артиста балета ока-
зывается перерезанной надвое, 
словно червяк лопатой. «Пенсия 
словно на скаку останавливает 
выдрессированную для конкурса 
лошадь – ей уже не взять больше 
ни одного барьера». 

«Балерине достаточно слож-
но уходить на пенсию, – рассуж-
дала Людмила в одном из своих 
интервью «Народной Воле». – 
Насыщенная и наполненная жизнь 
вдруг останавливается... Однако, 
если человек самодостаточен, он 
может передавать свой опыт. 
И многие великие балерины ста-
новятся хорошими педагогами. 
Таким образом, мне кажется, их 
творческая жизнь продлевается».

Кстати, Людмила Кудрявцева 
закончила Петербургскую акаде-
мию русского балета, педагоги-
ческий факультет. С недавнего 
времени она – балетмейстер-репе-

титор белорусского Большого теа-
тра.

Правда, Людмила, кажется, не 
уверена, что именно репетитор-
ством будет заниматься в ближай-
шее время.

«Сейчас я стараюсь думать о 
том, что хочу делать дальше, – 
призналась Людмила Кудрявцева 
накануне своего дня рождения. 
– Наступил такой переломный 
момент – интересный, но непро-
стой, когда нужно понять: как я 
хочу развиваться дальше и куда 
идти? Действительно ли педаго-
гика – мое призвание и, отдавая 
свои знания на занятиях и репе-
тициях в классах, я буду так же 
счастлива, как в то время, когда 
сама танцевала на сцене?..

…Не могу сказать, что с дет-
ства мечтала о балете, но то, 
что я танцевала всю жизнь, с тех 
пор, как себя помню, – это точно. 
Для меня это было естественно 
и гармонично. Я сама придумыва-
ла какие-то танцы, двигаясь под 
самую разную музыку, которая 
мне нравилась, для меня это было 
так же органично, как дышать 
и ходить. Уверена: танец – мое 
внутреннее ощущение жизни, 
это то, чем я хотела занимать-
ся всегда! Несмотря на то что я 
была серьезно увлечена и спортом, 
и музыкой, меня что-то словно 
толкало именно к танцу.

Сейчас, оглядываясь назад, 
понимаю: это счастье – так рано 
найти свое призвание и посвя-
тить любимому делу столько 
лет! Ведь так редко происходит 
в жизни, когда твое увлечение 
становится работой, принося 
несказанное удовлетворение! Мне 
повезло!..»

Несмотря ни на что, Людмила 
Кудрявцева еще надеется вернуть-
ся на сцену.

«Я сейчас действительно 
живу в Вильнюсе, но из театра 
еще не ушла, это не совсем пра-
вильная информация, – рассказала 
балерина «Народной Воле». – У 
меня, если можно так сказать, 
продолжительный отпуск в связи 
с серьезной травмой».

Марина КОКТЫШ.

У Гродне – 
бясплатны 
інтэрнэт

Спонсарам праекта выступіў 
“Альфа-банк”.

У гандлёвым цэнтры “Алмі”, 
што на праспекце Касманаўтаў 
у Гродне, з’явілася спецыяльная 
арт-лаўка. Яна выканана ў фор-
ме гіганцкай прышчэпкі, якая 
нагадвае лагатып “Альфа-банка”. 
Дзякуючы ўбудаванаму Wi-Fi-
роўтару бясплатны інтэрнэт 
даступны ў радыусе 150 метраў 
ад крамы.

Гэта першая такая лаўка ў 
Гродне. Летась “Альфа-банк” 
усталяваў арт- лаўку ў Мінску, 
у гандлёвым цэнтры “Замак” на 
праспекце Пераможцаў.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

віНШУЕМ!

На радзіме Васіля Быкава ўзнагародзілі Валерыя Мазынскага
У нядзелю ў вёсцы Бычкі прайшло традыцыйнае ўручэнне прэміі “За Свабоду думкі”.

19 чэрвеня ў вёсцы Бычкі, што на 
Ушаччыне, узгадвалі Васіля Быкава. 
Святкаванне было прысвечана да 92-х 
угодкаў сусветна вядомага пісьменніка. 

У Дом-музей Быкава з’ехалася 
больш за 100 чалавек. На малую 
радзіму Васіля Уладзіміравіча завіталі 
лідар руху “За Свабоду” аляксандр 

Мілінкевіч, музыкант лявон вольскі, 
паэт уладзімір някляеў, палітык 
Мікалай Статкевіч з жонкай Марынай 
адамовіч, мастак алесь Марачкін і 
многія-многія іншыя. На жаль, у гэтым 
годзе ўдзел у традыцыйнай сустрэчы 
не змагла ўзяць сястра Васіля Быкава 
валянціна уладзіміраўна. 

Як неаднаразова паведамля-
ла “Народная Воля”, напрыканцы 
мая на 89-гадовую пенсіянерку быў 
здзейснены напад прама ва ўласным 
доме. Злачынец моцна збіў адзінокую 
жанчыну. Цяпер Валянціна Быкава 
знаходзіцца ў Віцебскай абласной 
бальніцы. Яе стан медыкі ацэньваюць 
як стабільна цяжкі.

Прэмія “За Свабоду думкі” імя 

Васіля Быкава была заснавана ў 2007 
годзе. Ёю ўзнагароджваюць беларусаў, 
якія праявілі сябе ў культурнай, гра-
мадскай і творчай дзейнасці. 

Чаму прэмія называецца “За 
Свабоду думкі”? Як патлумачыў 
удзельнікам старшыня руху «За 
Свабоду» Аляксандр Мілінкевіч, думка 
заўсёды павінна стаяць перад дзеян-
нем і свабода думкі з’яўляецца пер-
шаснай. Чалавек, які свабодны ў сваіх 
думках, здольны на годныя і адваж-
ныя ўчынкі, дадаў старшыня Руху. 
Колішнімі лаўрэатамі прэміі былі 
паэты ніл Гілевіч, рыгор Барадулін, 
уладзімір арлоў, музыканты Зміцер 
вайцюшкевіч, лявон вольскі і віктар 
Шалкевіч, палітык і літаратар Павел 

Севярынец, мастакі алесь Пушкін і 
аляксей Марачкін, краязнаўцы ада 
райчонак і алесь Белакоз, палітык і 
паэт уладзімір някляеў. 

У гэтым годзе прэмію “За Свабоду 
думкі” імя Васіля Быкава атрымаў 
рэжысёр валерый Мазынскі. 
Узнагароду аўтару дакументаль-
ных фільмаў “Глыбоцкая змова”, 
“Каліноўскі. Апошнія дні” ўручыў 
пісьменнік уладзімір арлоў. 

– Сённяшняя ўзнагарода выклікала 
велізарную хвалю пачуццяў і ўспамінаў, – 
адзначыў Валерый Яўгенавіч Мазынскі. 
– Атрымаць такую ўзнагароду – вялікі 
гонар, канешне, гэта вельмі прыем-
на і каштоўна. Мая галоўная мара 
(але пры маім жыцці наўрад ці гэта  

адбудзецца), каб беларусы здолелі ўзяцца 
за рукі ад Брэста да Оршы, ад Браслава 
да Чарнобыля, і стварылі жывы крыж 
– вось тады нас ніхто не пераможа! 
Але, на жаль, мы пакуль не навучыліся 
паважаць саміх сябе…

Падчас імпрэзы з успамінамі 
пра Васіля Быкава і віншаваннямі 
да Валерыя Мазынскага выступалі 
уладзімір арлоў, аляксандр лукашук, 
аляксей Марачкін, канстанцін 
Севярынец, аляксандр Мілінкевіч і 
іншыя. 

– Трэба працаваць над тым, каб 
у Мінску, Віцебску, Гродне, Расонах, 
Полацку, Ушачах і іншых мес-
цах з’явіліся вуліцы імя Быкава, 
Барадуліна, Бураўкіна, – звярнуўся 

да гасцей старшыня Віцебскай аблас-
ной арганізацыі ГА “Таварыства бела-
рускай мовы імя Ф.Скарыны” іосіф 
навумчык. – Таксама ў грамадскасці 
Віцебска з’явілася ідэя надаць аблас-
ной бібліятэцы імя Васіля Быкава. Над 
усім гэтым мы павінны працаваць ужо 
зараз.   

Яшчэ доўга ў той па-сапраўднаму 
летні вечар на малой радзіме вядо-
мага пісьменніка гучалі цёплыя сло-
вы. Скончылася ўрачыстая імпрэза ў 
скверы былой школы Васіля Быкава. 
Арганізатары мерапрыемства тра-
дыцыйна накрылі для гасцей сталы з 
пачастункамі.

Раман ВАСЮКОВІЧ.
Фота аўтара.  

Валерий СОРОкО

Вместо командировки 
уехал срок отбывать

Исповедь бывшего военнослужащего Александра Александровича Захарова (г.Минск)

Где-то в конце марта “Народная Воля” 
публиковала главы из книги Валерия Сороко 

«И от тюрьмы не зарекайся. Исповеди 
бывших сотрудников». С интересом читал 

повествование автора о реалиях наших дней, 
о том, как из-за одного какого-то случая 

ломаются судьбы многих людей.
Нельзя ли еще парочку глав из вышеназванной 

книги поместить на страницах «Народной 
Воли»? Книга вышла очень маленьким 
тиражом, и ее не везде можно купить.

Иван ГОЛОВАТЫЙ.
Брестский район.
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«Сказать, что я любил свою 
жену, – это значит ничего не ска-
зать. Впрочем, почему это я в про-
шедшем времени? Я люблю ее и 
сейчас, пусть простит меня моя 
нынешняя жена. Я не стыдился сво-
его чувства, говорил о нем не таясь 
и сослуживцам (мои друзья-офи-
церы в ответ пожимали плечами), 
и знакомым, и соседям. Каждый 
день, когда были вместе, повторял 
это своей Лене – самому близкому 
мне человеку. В честь ее назвал и 
доченьку – лишь бы чаще произ-
носить это имя. На все дружеские 
подколки, а то и предостережения 
отвечал не задумываясь: “Вы про-
сто дураки, неудачники. Вы никогда 
и никого не любили, Бог вас обошел 
этим счастьем. И вся ваша болтов-
ня – от зависти”.

Офицерская доля не из самых 
легких. Нерегламентированный 
рабочий день, внезапные коман-
дировки, плановые и внеплановые 
учения, непредвиденные ЧП, недо-
комплект, “высочайшие” проверки 
и смотры, показательные учения, 
а чаще всего – серая, будничная 
армейская жизнь. Чтобы выдержать 
эту нелегкую ношу, нужно родиться 
офицером, почувствовать призва-
ние к этому внешне престижному 
труду. Мне казалось, что я ношу 
погоны не зря, что я не случайный 
человек в армии. К 27 годам стал 
начальником химической служ-
бы полка МВД в Минске, в зва-
нии капитана занимал майорскую 
должность. Предлагали повышение 
– должность начальника химслуж-
бы дивизии, но отказался: в Минске 
была квартира, где меня ждали два 
самых близких человека, две Елены 
– жена и дочь. Ехать в неизвест-
ность, причинять им неудобства – 
я об этом и думать не мог, хотя, 
конечно, приказу подчинился бы. 
Мой комполка, Зинченко, правда, 
сказал: “Зря, начхим, отказываешь-
ся. Переменить обстановку тебе не 
помешало бы...” То ли знал он о чем, 
то ли догадывался...

Так вот, декабрь 1976 года был 
моим последним счастливым меся-
цем. Отпуск мне выпал в это время. 
Лена-старшая уходит в свой дет-
ский садик на работу, я остаюсь 
дома с Леной-младшей. Вместе 
ждем возвращения мамы, встре-
чаем ее, радуемся. Потом жаркая 
ночь – мне всего 27 было, Лене – и 
того меньше. Затем вновь радост-
ное ожидание, встреча, общие 
разговоры, общие планы. Дочка о 

елке новогодней напоминает, про 
подарки спрашивает. Обычная 
семья, но мне казалось, что моя 
– самая счастливая. И тут напом-
нила о себе армия. Моя служба. 
Звонит сам комполка и то ли про-
сит, то ли приказывает: “Александр 
Александрович, такая ситуация: 
поступила новая техника, надо бы 
съездить за ней в Прибалтику. Ты, 
конечно, в отпуске, но сам понима-
ешь – лимиты, конец года... Так что 
собирайся, капитан, в командиров-
ку. А свои одиннадцать дней отгу-
ляешь позже. Служба есть служба”.

Да, служба есть служба. И 
тут уж не сошлешься на КЗОТ, на 
семейные обстоятельства, не пой-
дешь за липовым бюллетенем... В 
общем, утром был в части, выписал 
необходимые документы, получил 
в свое подчинение двух прапорщи-
ков и четырех солдат... Поезда в 
Прибалтику ходили редко, на пря-
мой билетов не оказалось. Кассир 
посоветовала уехать проходящим 
поездом: мол, поможем вам устро-
иться. Согласился, причем поста-
вил об этом в известность компол-
ка. Приказал всей группе быть на 
вокзале к полуночи, а сам вернулся 
домой, чтобы собраться в дорогу. 
Жена недовольно ворчала, по при-
вычке ругая армию, начальство и 
чуть-чуть меня за то, что не умею 
постоять за себя. Чувствуя себя 
виноватым перед семьей, уехал 
на вокзал. Моя группа уже жда-
ла меня, прапорщик доложил, что 
никаких происшествий не произо-
шло.

С первым поездом, который 
уходил в час ночи, нам не повезло: 
билетов не было. Оставалась надеж-
да на трехчасовой. Что ж, солда-
там не привыкать. Расположились, 
ждем. Решил позвонить домой, 
услышать еще раз голос жены – и 
мне приятно, и ей, как мне казалось, 
тоже. В трубке – длинные гудки. 
Перебрал номер – опять длинные. 
Забеспокоился. Глянул на часы: око-
ло 12 ночи. Назначил старшего – и 
к остановке бегом. Доехал быстро. 
Поднимаюсь на площадку, звоню. 
Дверь не открывается. Звоню еще, 
еще, еще...

– Ты что, не уехал? – в прихо-
жей стоит сонная Лена.

– Пока нет билетов. Побуду 
дома...

Снимаю шинель, ставлю сак-
вояж, иду на кухню. Сзади, в боль-
шой комнате – скрип половицы. 
Оборачиваюсь – промелькнула 

тень. Краем глаза вижу мою поблед-
невшую Лену. Несколько быстрых 
шагов – и я в комнате. Внутри у 
меня все омертвело: там мужчина, 
сосед по подъезду. Два резких удара 
– и он на полу. Мимо остолбенев-
шей жены бросаюсь на кухню, она 
– за дверь, на площадку. Глаза мои 
в растерянности перебегают с пред-
мета на предмет: чайник, кастрю-
ля, чашки, нож... Хватаю нож – и 
назад... Мне нужен враг, обидчик. 
И вот он... Два удара ножом сде-
лал уже не я, а мой помутневший 
разум. «Скорую помощь» вызвали 
соседи. С трудом вспоминая циф-
ры, набрал номер дежурного по 
части, затем позвонил в дивизию: 
“Я – убийца...” К утру любовник 
моей жены скончался. Не знаю, 
насколько важна эта деталь, но он 
был пьян – экспертиза обнаружила 
в крови большую дозу алкоголя.

Надеюсь, что читатели не 
отвернутся от этой исповеди, не 
будут с брезгливостью вытирать 
руки после перевернутой страни-
цы. Жестче всех за свой грех осудил 
себя я сам. Официальному же суду, 
трибуналу, предстояло лишь ква-
лифицировать мое преступление в 
соответствии с Законом. И я готов 
был понести любое наказание, 
сколь строгим бы оно ни оказалось.

На всех этапах следствия я 
говорил правду. Мне нечего было 
утаивать, нечего было придумы-
вать: вся трагедия вместилась в 2–3 
минуты. Но насколько по-разному 
интерпретировали эти страш-
ные минуты и секунды работники 
следственных органов, особенно 
тот, кто составлял и подписывал 
обвинительное заключение! Майор 
Панин провел три допроса. Был 
строг, пунктуален, подчеркнуто 
официален:

– Вам, Захаров, види-
мо, придется отвечать за пре-
ступление по ст.104 УК БССР. 
Современным Отелло и Алеко не 
место в рядах Советской Армии. 
Цивилизованный человек не станет 
творить самосуд.

Я не пытался возражать, про-
тиворечить, оправдываться – каж-
дое обвинение воспринимал как 
должное. В таком же подавленном 
состоянии шел и на очередной 
допрос. К моему удивлению, кон-
войные остановились у двери само-
го начальника следственного изоля-
тора МВД. Вошел – и глазам своим 
не поверил: за столом в смушковой 
папахе и голубовато-серой шине-

ли восседал генерал-лейтенант 
Сидоров, начальник боевой подго-
товки войск МВД СССР. Мне дово-
дилось не раз видеть его, встречать 
– был в знаменном взводе, стоял в 
почетном карауле у знамени части, 
принимал из его рук поощрения за 
отличную службу: грамоты, имен-
ные часы, радиоприемник. Не знаю, 
узнал ли он меня, но на мое привет-
ствие демонстративно не ответил. 
Первый же вопрос генерала прямо-
таки ошарашил:

– Расскажи, кто в полку пьян-
ствует, кто не выходит на службу, 
кто покрывает прогульщиков?

– Никак нет, товарищ генерал, 
в нашем полку таких проступков 
не бывает. Если проштрафится пра-
порщик или сержант-сверхсрочник, 
то меры к ним принимает командир 
полка. 

Толчком отодвинув стул, гене-
рал встал и приказал невесть отку-
да взявшемуся капитану третьего 
ранга:

– Семашко! Наказать его, – рез-
кий тычок в мою сторону, – по всей 
строгости закона. Чтобы другим не 
было повадно. – И выходит.

Капитан третьего ранга – жир-
ный, неопрятный, форма готова 
лопнуть по швам – представляется:

– Следователь Семашко. Теперь 
вами буду заниматься я.

Как он будет “заниматься 
мною” после генеральского прика-
за, я понял на первом же допросе. 
104-я статья (убийство из ревно-
сти) потихоньку перелицовывается 
в 101-ю – умышленное убийство 
без отягчающих обстоятельств, 
а затем и в 100-ю – умышленное 
убийство с отягчающими обстоя-
тельствами. Но и этого мало: в этой 
100-й появляется мало что гово-
рящая непосвященному человеку 
буковка “в”. Этот пункт означает, 
что убийство я совершил с осо-
бой жестокостью, на глазах у своей 
малолетней дочери. Видит Бог, ни 
я, ни тем более жена, выскочившая 
из квартиры на лестничную пло-
щадку, не могли такого сказать сле-
дователю. Он лишь предположил, 
что такое могло быть, что за эти 
роковые 2–3 минуты Леночка могла 
проснуться, встать, выйти из спаль-
ни и увидеть момент убийства. Это 
предположение Семашко возвел в 
ранг безусловно доказанного, так 
что по 100-й статье с этим пунктом 
“в” я мог ожидать даже расстрела. 
О том, что каждое сомнение трак-
туется в пользу обвиняемого, никто 

не вспомнил.
Выполняя приказ генерала 

Сидорова, командир нашей диви-
зии настоял на том, чтобы суд надо 
мной был показательным. Вернее, 
начался он в трибунале, а на второй 
день меня привезли в мою же часть. 
В клуб созвали офицеров и их жен, 
и моя семейная драма должна была 
стать, как приказал Сидоров, уро-
ком для всех – и мужей, и жен. Суд 
с поставленной задачей справился 
полностью: мне дали 15 лет усилен-
ного режима. Приговор я, будучи 
в полном трансе, воспринял как 
должное, обжаловать его не думал, 
и положенные по Закону на эту 
процедуру семь дней мне были, по 
сути дела, не нужны.

Поддержка пришла с неожи-
данной стороны. Один из сотруд-
ников СИЗО, узнав о приговоре, не 
поверил мне:

– Не может быть! Больше чем 
на 104-ю в твоем деле наскрести 
нельзя. Не будь дураком, обжалуй 
решение. Но только сделать это 
надо грамотно...

И этот добрый человек (встре-
чаются такие даже в СИЗО) поде-
лился своего рода профессиональ-
ным секретом, хотя это лишь доско-
нальное знание бюрократических 
лабиринтов. Жалобу в военную 
коллегию Верховного Суда СССР, 
рассказал он, надо отправлять во 
второй половине последнего, седь-
мого дня. Это не даст возможности 
заинтересованной стороне (в дан-
ном случае – следователю и судье) 
принять контрмеры. Задержать 
жалобу они не имеют права, и она 
должна попасть в Москву первой. 

Но не тут-то было. Полковник 
– судья Тарасов В.Д., узнав, что я 
все-таки решил апеллировать к 
высшей инстанции, сам (!) пишет 
контржалобу от имени жены потер-
певшего (убитого мною любовни-
ка), та лишь подписывает бумагу, и 
опять-таки сам лично (!) отправля-
ется с обеими жалобами в военную 
коллегию Верховного Суда СССР. 
Через месяц я получаю из Москвы 
ответ: решение суда оставлено в 
силе. Особых надежд на положи-
тельный исход я не питал, поэтому 
большим ударом для меня тогда это 
не было.

Три года уже хлебал я лагер-
ную баланду, даже боясь думать 
о конце заключения, приглушив 
мысли о справедливости и закон-
ности. И тут судьба преподносит 
мне встречу с бывшим прокурором 

из Краснодарского края Ковалевым. 
За что он попал в Нижний Тагил 
– не важно, обо всех двух тысячах 
заключенных не расскажешь, но 
именно с его подачи я написал пер-
вую жалобу из колонии в военную 
коллегию Верховного Суда СССР. 
Ответ за подписью председателя 
этой коллегии генерала Бушуева 
был прежним: оснований для изме-
нения приговора нет. 

В спецчасть колонии, где хра-
нилось мое личное дело, в том чис-
ле и обвинительное заключение, 
ответ пришел в более расширен-
ном виде. И я, к своему изумлению, 
узнал, что в составе суда, рассма-
тривавшего мою жалобу в Москве, 
был полковник В.Д.Тарасов, да-да, 
тот самый Тарасов, который зачи-
тывал мне приговор в Минске. Но 
это же юридический нонсенс, это 
прямо попирает Закон. Пишу об 
этом вопиющем нарушении пред-
седателю Верховного Суда СССР 
Смирнову: как такое могло про-
изойти?

Настырность какого-то быв-
шего капитана, а ныне зэка, взду-
мавшего “качать права”, видимо, 
не понравилась чиновникам, и они 
решили навсегда отцепиться от 
меня. И в очередном ответе мне 
пишут заведомую ложь: ваше дело 
рассматривал не В.Д.Тарасов, а 
В.Н.Тарасов. Надо, мол, вниматель-
но читать, мало ли однофамильцев 
на свете...

Понимая, что пробить стену 
невозможно, уже скорее из спор-
тивного интереса, а точнее – из 
желания узнать, насколько бес-
принципен и бессовестен суд, сни-
маю копии со всех документов, 
где есть факсимильная подпись 
В.Д.Тарасова, прилагаю страни-
цу из юридического бюллетеня, 
где типографским способом чер-
ным по белому напечатано, что 
именно полковник В.Д.Тарасов 
из Белорусского военного округа 
является членом военной коллегии 
Верховного Суда СССР. Не нужно 
быть графологом, нет необходимо-
сти проводить экспертизу – любому 
грамотному человеку понятно: во 
всех случаях речь идет об одном и 
том же полковнике...

Припертые к стене военные 
прокуроры из Москвы вообще 
перестали мне отвечать. И вот уже 
прошло пятнадцать лет, но я так 
и не знаю, менял ли отчество мой 
судья и как у него обстоят дела с 
профессиональной честью...

Хотел бы, чтобы меня правиль-
но поняли: я готов был нести нака-
зание за то преступление, которое 
совершил. И я отбыл его, как гово-
рят, от звонка до звонка. Только 
вот в беспристрастности, честности 
и справедливости суда сомневаюсь 
до сих пор. Генерал дает команду, 
капитан третьего ранга собира-
ет только компромат, полковник 
штампует обвинительный приго-
вор и сам же подтверждает его в 
высшей инстанции. Какое уж тут 
правосудие?!».

Готовность понести наказание 
за содеянное – вот на что сразу 
обращаешь внимание в этой исто-
рии. Потом офицеру, попавшему 
в жернова трагических событий, 
предлагают стать стукачом, а за 
уклонение от столь «почетной» 
миссии начинают ужесточать 
наказание... Конечно, огромная раз-
ница: предстать перед судом за 
убийство из ревности или за умыш-
ленное убийство с отягчающими 
обстоятельствами. Здесь и неюри-
сту все понятно... Жалобы потом, 
естественно, были написаны, да 
редко удается зэку добиться, чтобы 
в его дело глубоко вникли «наверху». 
А то и хуже бывает: на жалобы 
реагируют те, кто осудил, как и в 
этом случае...

Письма – ниточка, связы-
вающая меня с друзьями. Важно 
было получить весточку оттуда, 
откуда с таким трудом вырвался. 
Из Нижнего Тагила. Зона не сра-
зу отпускает. Физическое тело на 
этой стороне колючки, а душа еще 
там, с друзьями. С ними ты делил 
последнее.

Вот какое письмо я получил от 
Александра. Я был уже в Минске, а 
он продолжал тянуть «лямку».

В. И., Здравствуй!
Приветствую и поздравляю 

отпускника на земле уральской! 
Ты, видимо, уже входишь в рабо-
чий ритм, успехов тебе (только не 
на производственном фронте). Ко 
всему прочему ты еще и «лентяй»? 
Не соизволил описать подробно 
жизнь на нашей Родине, надеюсь, 
ты исправишься.

Читал статью в «Лит. газете» 
о мужчине с характером, «прямым, 
как танк». Уважаю именно таких, 
но еще больше тех, у кого слова не 
расходятся с делами.

Я тебя прошу выполнить одну 
просьбу.

27 апреля день рождения моей 
подруги, поздравь ее, а мне сообщи.

Искренне благодарен за ту 
помощь, которую ты мне оказал. 
Это моя жизнь, и ты должен четко 
себе представлять, что без твоей 
помощи мне будет трудно!

Ты пишешь, что дело мое хло-
потное. Позволю тебя спросить, 
уважаемый: а что не хлопот-
но в нашей жизни? Вот из это-
го и исходи. Вынужден принять 
твои новые условия, а что мне 
делать? Повторяю: это моя жизнь! 
Месячную норму увеличивают на 
15–20% – крутись!

Слышал, что собираешься пере-
вестись на Родину, я это только 
приветствую, действуй и готовь 
базу для будущей трудовой деятель-
ности, совместную базу.

Всем твоим друзьям, которых 
я знаю, передаю привет и самые 
добрые пожелания.

Лукьяненко работает контро-
лером, но как выяснилось, когда я 
начал заниматься его вопросом, 
он симулянт (имеется пометка в 
карточке). Коржуев после очеред-
ного взыскания работает в цеху на 
станке, вот кого мне жаль, так 
это его! Но такой беспомощности, 
несобранности я еще не встречал, а 
все равно его жаль. Подойдет срок, 
так попытаемся вытолкнуть его 
на стройки народного хозяйства – 
это его спасение.

Валера, ты видел, встречался 
и беседовал с моей сестрой и Ник. 
Ник., прошу сообщить о них более 
подробно. Какое общее впечатление, 
как они живут, что говорят обо 
мне?

Как твоя подруга Л. Н., твоя 
дочурка, ничего не написал, «негод-
ник» и «бездельник». Как Минск? Я 
чаще и чаще стал его вспоминать, 
очень скучаю, как было бы хорошо, 
если бы можно было тебе забежать 
ко мне, но увы!

Заканчиваю, старина.
Желаю доброго здоровья, благо-

получия в делах и, конечно же, сча-
стья на долгие годы.

С уважением, Александр.
27.03.1989.

***
Книги Валерия 

Сороко можно при-
обрести в магазинах 
«Белкнига», а также в 
магазине «Академкнига».

Позиция  
Роберта Фицо 

настораживает…
Глава Еврокомиссии Жан-

Клод Юнкер назвал неприемле-
мыми слова Роберта Фицо, главы 
правительства Словакии, кото-
рый будет следующим председа-
телем Евросоюза, о том, что он 
отвергает возможность введения 
обязательных квот по распределе-
нию беженцев по ЕС и создания 
закрытой мусульманской общины 
в Словакии.

“Сегодня мы говорили о важ-
ной инициативе Еврокомиссии по 
политике в отношении миграции 
и беженцев, – сказал Фицо на 
совместной пресс-конференции 
с Юнкером. – Да, в каких-то 
аспектах наши мнения расходят-
ся, и нам будет непросто достичь 

согласия”. 
Словакия будет председа-

тельствовать в Совете министров 
ЕС с июля по декабрь 2016 года. 
У ее премьера хорошие личные 
отношения с другими лидерами и 
союзным руководством ЕС.

Они, однако, встревоже-
ны недавним заявлением Фицо 
о том, что  “исламу нет места в 
Словакии”. Многие беженцы, 
подлежащие расселению в ЕС, – 
мусульмане.

В январе он также утверж-
дал, что “мигранты не могут быть 
интегрированы, это просто невоз-
можно”. Так словацкий премьер 
отреагировал на массовые нападе-
ния на женщин в Кёльне и других 
немецких городах.

Он сказал, что на посту пред-
седателя ЕС его страна не отка-
жется от защиты своих интере-
сов, но будет учитывать интересы 
других.

Между Веной и 
Братиславой 

появился 
дешевый автобус

Железнодорожная компа-
ния RegioJet ввела бюджетные 
автобусные рейсы между сто-
лицами Австрии и Словакии. 
Максимальная цена билета в одну 
сторону от Вены до Братиславы 
составляет сейчас 4 евро, в пред-

варительной продаже можно най-
ти билеты по 1 евро.

Автобусы отправляют-
ся каждый час с 4.30 до 21.30. 
Пассажирам доступен бесплат-
ный беспроводной интернет 
(кроме пограничной зоны, где 
покрытие слабое) и бортовая 
система развлечений с нескольки-
ми десятками фильмов, музыкой, 
картой, ссылками на местные и 
зарубежные новостные порталы 
и тому подобное. Каждое место 
оборудовано USB-портом, каждая 
пара кресел – электророзеткой. 
Бесплатно предоставляются горя-
чие напитки.

Изобрели  
передвижной 

экодом
Словацкое архитектурное 

агентство разработало передвиж-
ной полностью автономный в 
плане энергии дом.

Внешне экодом напоминает 
металлическое яйцо. По словам 
разработчиков, этот передвижной 
дом футуристического вида помо-
жет любителям кочевого туриз-
ма по-новому организовать свое 
путешествие, пишет Le Figaro.

Эко-капсула оснащена ветро-
установкой и солнечными пласти-
нами, поэтому способна питать 
себя сама в плане электриче-
ства. На случай капризов погоды  
предусмотрена система накапли-

вания энергии и использования 
ее запасов при необходимости. В 
дом также вмонтирована систе-
ма сбора дождевой воды и росы. 
Пригодной для использования 
накопленную воду сделает систе-
ма фильтрации.

Рассчитанный на двух человек 
дом располагает всеми удобства-
ми современного жилья – ванной 
с душем, туалетом, небольшой 
кухней, письменным столом.

Британская 
компания Jaguar 

Land Rover 
построит завод по 

выпуску своих 
автомобилей в 

Словакии
 Первые машины, как ожида-

ется, сойдут с конвейера в 2018 
году. Планируется, что на началь-
ном этапе будет выпускаться 150 
тысяч автомобилей в год. На 
предприятии, которое будет рас-
положено в городе Нитра, будет 
занято 2800 сотрудников. По 
предварительным данным, там 
будет налажено производство 
нового поколения внедорожни-
ка Land Rover Defender, премьера 
которого состоится в конце 2017 
года.

НакаНУНЕ СЕНСацИИ

Первая в мире операция по пересадке человеческой головы должна состояться уже в 2017 году
Итальянский нейрохирург Серджио 

канаверо, который готовится провести ее, 
сообщил, что операция может состояться в 
Германии.

По словам Канаверо, он и его команда 
китайских специалистов готовы к сложнейшей 
процедуре. Единственная проблема, которую 
сейчас нужно решить, – это финансирова-
ние проекта, которому Канаверо дал кодовое 
название «Небеса» (Heaven).

Ранее речь шла о том, что операция 
может быть проведена в Китае и донор, на чье 
тело пересадят голову россиянина Валерия 
Спиридонова, тоже будет китайцем. Канаверо 
убежден, что в случае успеха пациент смо-
жет полностью восстановиться в течение года 
после операции. Однако, как сообщает Express, 
найти донора среди китайцев не удалось «по 
биологическим причинам».

По данным Daily Star, теперь Канаверо 

хочет провести операцию в Германии. Он 
не назвал точную дату, однако предполага-
ет, что трансплантация состоится «ближе к 
Рождеству» (по всей видимости, имеется в 
виду католическое Рождество, то есть декабрь 
2017-го).

«Сегодня я официально обращаюсь к вла-
стям Германии с просьбой помочь мне реали-
зовать первый в истории человечества цефа-
лосоматический анастомоз», – приводит изда-

ние слова Канаверо. По его мнению, Германия 
– это страна, которая задает медицинские 
стандарты во всем мире. Более того, в предсто-
ящей операции хирург намерен использовать 
немецкие технологии, так что, по его мнению, 
ФРГ – лучшее место, где можно совершить 
этот «прорыв в истории медицины».

О готовности пересадить человеческую 
голову Канаверо заявил еще в 2015 году. 
Принять участие в проекте вызвался рос-

сийский программист Валерий Спиридонов, 
который страдает от болезни Верднига – 
Хоффмана. Из-за нее Валерий прикован к 
инвалидному креслу и практически не может 
двигаться самостоятельно.

Канаверо не исключал, что операция 
может пройти и в России, поскольку в ней 
есть высококлассные хирурги, которые готовы 
поучаствовать в проекте.

Vesti.ru.

От редакции
Понятно, в словах Серджио Канаверо есть 

немало лукавства. Не обычный ли это пиар 
людей, которые любым путем хотят стать зна-
менитыми? В мировой прессе пока не было 
информации, что современная медицина гото-
ва к таким сверхуникальнейшим операциям. 
Впрочем, до сенсации – настоящей или позор-
ной – осталось совсем мало времени.
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П а М я ц ь

Из ИСТоРИИ

р О З Г а л а С

ДУХоЎНы СкаРБ

пытанняў  
і адказаў  

з гісторыі Беларусі150 (Працяг. Пачатак у №№3–20,  
22, 24, 26–34, 36–39, 41–46.)

заДУМаЕМСя... ДаЛЕкоЕ-БЛИзкоЕ

Василь БЫкОВ:

Поражение  
бывает дороже  

победы
Белорусский писатель в изгнании размышляет 

 о прошлой войне и сегодняшних судьбах

– Почему из Белоруссии вы уеха-
ли именно в Германию?

– Я здесь занят литератур-
ной работой, которую не могу осу-
ществить в Белоруссии, где режим 
совершенно не благоприятствует 
литературе такого рода. Ни власть, 
ни ветераны не приемлют моих книг 
о войне. Они не хотят вспоминать 
правду о войне, они хотят, чтобы в их 
памяти война оставалась сплошной 
лакированной победой «над немец-
ко-фашистскими захватчиками». Мое 
творчество слабо к такому приспоса-
бливается...

Мы начинаем постепенно отхо-
дить от мнения о неподсудности 
победителей. Нельзя сказать, что 
немцы безвинны, – преступления 
нацизма известны всему миру, но 
я думаю, что на весах истории не 
меньше значат и преступления совет-
ского большевизма. На этих весах за 
нами не меньше грехов и злодеяний, 
в том числе и военных, в том числе и 

перед немецким народом. Надо все-
таки иметь в виду, что большевизм 
и немецкий нацизм – это два конца 
одной палки. И, побеждая немецкий 
нацизм, мы тем самым укрепляли 
наш отечественный большевизм, это 
ведь тоже факт.

Были ведь страны, кро-
ме Германии, которые подвер-
глись нашей оккупации: Польша, 
Чехословакия, Венгрия и Румыния 
оказались на много лет под властью 
большевизма, не будучи в чем-либо 
повинными. Да и перед немецким 
народом мы вовсе не безгрешны. 
Дело в том, что немецкое население 
в годы войны, особенно на заключи-
тельном этапе, имело возможность 
очень близко познакомиться с нра-
вами Красной армии. И это знаком-
ство было не всегда безмятежным. 
Советские солдаты вели себя здесь 
далеко не блестяще – была масса 
грабежей, изнасилований, убийств 
мирного населения. И немцы все 

это хорошо помнят, я живу здесь и 
знаю... Хотя немцами все это не осо-
бенно выпячивается, на этом не дела-
ется каких-то особенных акцентов. 
Главная доминанта их поведения в 
том, чтобы эту проигранную и пре-
ступную войну забыть, похоронить 
ее в прошлом.

– немцы поняли и осознали 
свою вину за эту войну, и главной 
темой ее осмысления для них стало 
покаяние. Однако, выходит, и нам 
стоит покаяться, коль есть в чем... 
но стоит ли каяться победителям?

– Очень, очень бы надо это сде-
лать. Другое дело, кто возьмет это на 
себя? Ветераны за многие годы при-
выкли слушать только про величие 
их подвига. И считают, что и лите-
ратура, и искусство вообще должны 
работать только на прославление. А о 
каких-то частностях, особенно нега-
тивных, они не хотят и слушать! Им 
внушили, что они герои, а героям 
позволено все... и отношение к геро-
ям, «сломавшим хребет фашистско-
му зверю», в той же литературе и в 
общественном мнении должно быть 
таким, какое оно установилось еще со 
времен Сталина.

У нас слишком многие еще не 
кончили воевать, не кончили нена-
видеть. Вот в этом все дело... И осо-

бенно ярко это проявляется в отно-
шении к могилам немецких солдат 
на нашей территории. В то время, 
когда захоронения советских солдат 
на немецкой земле всюду приведе-
ны в полный порядок и находятся в 
блестящем состоянии, на нашей зем-
ле, по сути дела, ликвидированы все 
немецкие захоронения. Несмотря на 
некоторые правительственные меры, 
которые принимаются в этом направ-
лении! В Белоруссии, например, был 
подготовлен специальный закон об 
определенном отношении к немец-
ким могилам... Но ветераны едино-
гласно выступили против. И прави-
тельство ничего не смогло сделать...

Я за все то время, что живу в 
Германии, не заметил хоть какого-то 
неуважительного ко мне отношения. 
А ведь мои немецкие знакомые знают, 
что я участник войны.

А в России и Белоруссии все еще 
живут старой ненавистью. Берегут ее, 
всячески лелеют и не могут с ней рас-
статься. Но ничего хорошего нена-
висть не может принести. Потому 
что независимо от того, каковы были 
позиции и советского народа, и нем-
цев во время войны, все-таки про-
шло много лет. Поменялись поколе-
ния, многие из воевавших уже ушли. 
Пришли другие поколения с совер-

шенно иным отношением к прошлой 
войне.

– а не лежит ли путь к ново-
му отношению к этой войне через 
уважение к противнику? как сказал 
кто-то из великих, если ты не ува-
жаешь противника, твоя победа для 
тебя ничего не стоит...

– Действительно, на немец-
кой стороне тоже было множество 
достойных героев, не меньше, чем у 
нас. Все эти летчики, подводники, 
танкисты... Их успехи и победы вну-
шают уважение. Я преклоняюсь перед 
их солдатским мужеством.

Только главное нельзя забывать 
– их дело было неправым. И их геро-
ические поступки нельзя рассматри-
вать в отстранении от того дела, за 
которое они сражались. Мы воевали 
на стороне всего человечества, в то 
время как эти мастера и герои объек-
тивно боролись за воплощение чело-
веконенавистнических идей Гитлера. 
И это никогда не будет сброшено со 
счетов. В том числе и немцами, кото-
рые не очень-то гордятся заслугами 
героев прошлого.

Это видно хотя бы из отношения 
к ветеранам в Германии. Я бы сказал, 
что относятся к ним без заметного 
пиетета. Иногда ветераны появля-
ются со своими боевыми наградами, 

но эти боевые ордена, полученные 
за безусловное мужество и героизм, 
не вызывают особенного внимания. 
Потому что в общественном созна-
нии четко закреплено, что их борьба 
была неправой. Теперь они просто 
старики. Они многое пережили, мно-
гие из них инвалиды, поэтому отно-
шение к ним снисходительное... но 
не больше.

– Почему же мы до сих пор не 
хотим признать свои ошибки в той 
войне? Почему живем по принципу 
«война все спишет»?

– Да очень просто. Достаточно 
познакомиться с работой российской 
Думы, например, посмотреть, кто там 
представлен. Большевистская идео-
логия по-прежнему крепко сидит в 
общественном сознании и в сознании 
руководства. И пока это сознание не 
будет искоренено, пересмотр исто-
рии в том, что касается войны, будет 
невозможен...

Ведь мы не то что не осознали эту 
войну, мы даже не можем никак окон-
чательно подвести ее итогов! Наша 
историография по-прежнему лож-
на. И не потому, что наши бывшие 
советские историки такие неумехи, 
а просто они сами не обнаружива-
ют желания докопаться до истины. 
Историческая правда для них невы-

годна. Вы знаете, какая была борьба 
генералитета против создания новой 
истории Великой Отечественной 
войны? Да что говорить, мы даже не 
знаем собственных потерь, в то время 
как немцы сосчитали всех, до послед-
него человека...

– как вы считаете, какое обще-
ство взрослее по осознанию этой 
войны – наше или немецкое?

– Я полагаю, что немецкое. 
Потому что часто поражение бывает 
дороже победы: поражение вынуж-
дает человека извлечь уроки и поум-
неть. В то время как победа вселяет 
чувство превосходства, удачи... Хмель 
победы редко идет на пользу созна-
нию нации.

Немцы в этом плане продвину-
лись очень сильно. И хотя они потер-
пели сокрушительное поражение, но 
тем не менее они в морально-эти-
ческом плане шагнули на несколько 
шагов вперед победителя, настолько 
велик и красноречив был урок этого 
поражения. А страны-победители, к 
сожалению, оказались лишены этого 
урока. И это недостойная победителя 
позиция. Нужно взрослеть в осозна-
нии той войны. Если мы хотим жить 
в этом мире вместе...

Спрашивал  
Дмитрий НАЗАРОВ.

Уважаемый Иосиф Павлович!
Это письмо в редакцию я сочинил 

по поводу более чем подходящему.
Но обо всем по порядку.
Помнится, на исходе декабря 1981 

года я брал интервью для журнала 
«Беларусь» у известного украин-
ского поэта и публициста Виталия 
Коротича, в ту пору он редактировал 
альманах «Всесвит» и вел авторскую 
программу на телевидении.

После обстоятельного разговора 
мой собеседник презентовал свою 
новую книгу «Мост» с автографом 
и взял с меня слово, что я привезу 
из Киева в Минск не только впе-
чатления о неожиданной декабрьской 
оттепели, но и его пожелания твор-
ческого вдохновения в наступающем 
1982 году коллегам по перу – белорус-
ским литераторам Алесю Адамовичу, 
Василю Быкову, Рыгору Бородулину 
и Геннадию Буравкину.

Просьбу моего киевского собесед-
ника я выполнил сразу же по возвра-
щении домой.

Через несколько лет, точнее в мае 
1986 года, Виталия Коротича вызвали 
в Москву на аудиенцию ко второму 
секретарю ЦК КПСС Егору Лигачеву, 
ведавшему кадровыми назначения-
ми. В короткой беседе выяснилось, 
что в цековских кабинетах подроб-
но изучили личные дела почти двух 
десятков кандидатов на должность 
главного редактора еженедельного 

общественно-политического и лите-
ратурно-художественного журнала 
«Огонёк». Изучили в числе других и 
его, Виталия Алексеевича Коротича, 
киевскую биографию. Некоторые 
кандидатуры отвергли сразу, несколь-
ко претендентов признались, что с 
такой работой не справятся, но в то 
же время в качестве альтернативы 
они называли фамилию Коротича, и, 
стало быть, как сказал Егор Лигачев, 
«вопрос о том, хочет или не хочет он, 
Коротич, редактировать «Огонёк», 
уже не имеет смысла»…

Дальше события развивались 
стремительно. Как все было, Виталий 
Коротич рассказал в своей книге 
«Сохранить душу»:

«Лигачев подвел меня к боковой 
двери своего кабинета и пригласил 
следовать за ним. Я ступил в боль-
шую комнату, где лица собравшихся 
были странно знакомы, будто стоял 
я в праздничный день на Красной пло-
щади и глядел на ГУМ, увешанный их 
портретами.

Очень забавно наблюдать такое 
количество вождей вблизи и одновре-
менно.

Лигачев тем временем прошел к 
центральному месту во главе стола 
и, не приглашая меня сесть, сказал:

– Вот хочу вам, товарищи, пред-
ставить Коротича. Вы его должны 
знать. Есть предложение утвердить 
его редактором «Огонька».

Все промолчали, лишь кто-то, 
кажется, Зайков, сказал: почему бы и 
нет, человек известный.

Лигачев добавил, что Украина и 
Ленинград неохотно отдают людей 
в Москву, но вот взяли Зайкова в 
Ленинграде, и ничего не случилось. 
Теперь взяли Коротича в Киеве.

– Нет возражений? – еще раз 
спросил он.

Все молчали.
– Вы свободны, – сказал Лигачев, 

и я вышел…»
Назначая Виталия Коротича глав-

ным редактором «Огонька», никто из 
членов Политбюро ЦК и думать не 
думал тогда, какого джинна выпускают 
они из бутылки…

Приняв блеклый по оформлению 
и по содержанию «Огонёк», новый 
шеф взял резво, с места в карьер: 
время объявленной перестройки 
и гласности поторапливало, и надо 
было это издание «выводить в люди». 
Редакционный коллектив начал свою 
перестройку, публично провозгласив 
восхождение к исторической правде и 
правде житейской, какой бы горькой 
она ни была.

Со страниц еженедельника исчез-
ли официоз и оды властям, редакция 
отказалась от романов с продолжени-
ем и рассказов, клонивших читателей 
в сон, на их месте стали появляться 
острые аналитические статьи на зло-
бу дня – не чета прежним, бесприн-

ципным и беззубым.
Новаторские огоньковские идеи 

активно поддержали новые авторы 
– маститые писатели, публицисты, 
драматурги, историки, экономисты, 
философы, деятели науки, литературы 
и искусства, те, кому были дороги сво-
бодное слово и реальные дела подлин-
ной, а не косметической перестрой-
ки в обществе и в умах миллионов 
людей. Авторы журнала размышляли 
о том, как страна дошла до жизни 
такой и как изменить эту жизнь к 
лучшему. В той «новаторской обой-
ме» оказались Василь Быков и Алесь 
Адамович, последний, кстати, за ста-
тью «Оглянись окрест!» стал лауреа-
том премии «Огонька» за 1988 год.

Пример подавал сам Виталий 
Коротич. На страницах журнала он 
вел «Колонку редактора», встречался 
с писателями, выезжал в команди-
ровки, брал интервью у королей, пре-
зидентов и премьер-министров, удив-
ляя собеседников логикой, точностью 
мысли, а главное тем, что свободно 
общался с ними на английском языке.

И это все вместе взятое расце-
нивалось как перебор, как вызов 
Системе.

Строптивого редактора не раз 
вызывали для проработки на заседа-
ния Секретариата ЦК, он тактично 
выслушивал ЦУ и заверял, что редак-
ция журнала будет работать так, 
как того требует время перестройки 

и гласности… Заверял, но курс на 
демократизацию и обновление, взя-
тый журналом, не менял. И человек 
№2 в компартии Е.К.Лигачев, обе-
щавший поначалу Виталию Коротичу 
всяческую помощь и поддержку, – 
вскоре потерял интерес и к редакто-
ру, и к «Огоньку».

Уловив это похолодание в отно-
шениях, чиновники рангом пониже 
на перестроечные позиции, занятые 
«Огоньком», бросили апологетов 
застоя, начались судебные тяжбы с 
защитниками сталинизма, кляузни-
ками-графоманами, дело доходило до 
того, что под окнами редакции жур-
нала стали маячить странные люди с 
плакатами такого содержания: «Рука 
народа покарает вас!».

Но и этого было мало: свежие 
номера еженедельника в отдаленные 
регионы доставлялись с опоздани-
ем на месяц-два, до минимума была 
уменьшена его розничная продажа 
и при этом взвинчена цена, а изда-
тельство «Правда» даже отказалось 
печатать две вкладки (цветные фото-
графии и репродукции картин), обре-
кая тем самым иллюстрированный 
«Огонёк» на безликость…

Забегая вперед, замечу: на пост-
советском пространстве такими же 
или подобными, словно под копирку, 
методами независимую и демократи-
ческую прессу прессуют по сию пору.

Тогда же, в конце 1980-х, «Огонёк» 

не удалось погасить только благо-
даря активной поддержке читателей. 
Наперекор всевозможным козням и 
мелкой травле тираж журнала рос 
от года к году: в 1987-м, например, 
у «Огонька» было 561.415 подписчи-
ков, через два года – 3.082.810, а к 
осени 1990-го общий тираж достиг 
фантастической цифры – 4.600.000! 
Миллионы читателей!.. В их числе 
был и я.

Просматривая на днях свой 
домашний архив, я отложил в стопку 
десятка два номеров «Огонька» раз-
ных лет (история все-таки!). А затем, 
перелистывая слегка пожелтевшие 
страницы, обратил внимание на 25-й 
номер журнала, он вышел в свет в 
июне 2002 года с подборкой публика-
ций, приуроченных к началу Второй 
мировой войны.

Было другое время – начиналось 
третье тысячелетие. Была уже другая 
страна. Другой «Огонёк». И другой 
главный редактор. Правда, дух свобо-
домыслия времен Виталия Коротича 
еще витал в редакционных кабинетах, 
о чем свидетельствовали яркие публи-
кации: «Может ли наша страна про-
жить без экстремизма?», «Культура 
запрета», «Во времена патриотиз-
ма», «Глас народа», «Большая дуби-
на добра, или Философский булыж-
ник – оружие политкорректности»… 
Правда, тираж «Огонька» уменьшил-
ся в разы – к этому приложила руку 

уже новая российская власть…
В том июньском номере редакция 

особое место на журнальных стра-
ницах отвела размышлениям писа-
теля Василя Быкова под заголовком 
«Поражение бывает дороже победы».

Те размышления Солдата Второй 
мировой, носившего погоны лейте-
нанта, писателя с мировой извест-
ностью и просто мудрого человека о 
минувшей войне, о победах и пораже-
ниях, о судьбах фронтовиков и необ-
ходимости покаяния актуальны и 
сегодня. Ибо в мире опять неспокой-
но: в «горячих точках» идут необъ-
явленные локальные войны, гибнут 
мирные жители – старики, женщины, 
дети; во весь голос говорят пушки, а 
музы, к сожалению, трусливо молчат, 
и все реже на слуху слово «мир», а все 
чаще – «война»…

Что происходит?
Ответ на этот и другие вопро-

сы искал в своих размышлениях и 
Василь Быков. Полагаю, что та публи-
кация в «Огоньке» «Поражение быва-
ет дороже победы» будет с интере-
сом воспринята и читателями газеты, 
которую Вы, Иосиф Павлович, созда-
ли и редактируете.

С самыми лучшими пожеланиями 
– давний друг и читатель «Народной 
Воли»

Иосиф КАЛЮТА.
Июнь 2016 г.

114. Якія землі былі адабраны ад БССР Масквою 
ў 1919 годзе і не вернутыя дагэтуль? 

Праз паўмесяца пасля абвяшчэння БССР, 16 
студзеня 1919 года, ЦК РКП(б) з удзелам У.І.Леніна 
пастанавіў «выдзеліць» з БССР Смаленскую, 
Віцебскую і Магілёўскую губерні, далучыўшы іх 
да РСФСР, а на тэрыторыі Менскай, Гарадзенскай 
і Віленскай губерняў утварыць Літоўска-
Беларускую ССР. Такім чынам, Беларускую 
Савецкую Сацыялістычную Рэспубліку фактычна 
ліквідавалі.

Анексія Смаленшчыны, Віцебшчыны і 
Магілёўшчыны была аформлена на пачатку 1919 
года пастановамі адпаведных губернскіх з’ездаў 
Саветаў. Пагадзіўся з ёю пад націскам бальшавікоў 
і І Усебеларускі з’езд Саветаў, які адбыўся на пачат-
ку лютага 1919 года ў Менску. У ліпені 1920 года 
БССР была абвешчана бальшавікамі другі раз, 
але толькі ў межах шасці паветаў былой Менскай 
губерні агульнай плошчай усяго 52,4 тыс. кв. 
кіламетраў.

Далі шэсьць паветаў…
Ну, дзякуй за гэта, –
засталіся з таго часу ў памяці людзей словы 

Янкі Купалы.
На пачатку 20-х гадоў уся ўсходняя Беларусь 

заставалася ў складзе РСФСР. Толькі ў сакавіку 
1924 года ў адказ на настойлівыя патрабаванні 
ўрада БССР Усерасійскі ЦВК пастанавіў перадаць 
Беларусі некалькі паветаў Віцебскай, Смаленскай і 
Гомельскай губерняў (Полацкі, Віцебскі, Гарадоцкі, 
Магілёўскі, Горацкі, Рагачоўскі, Быхаўскі, 
Клімавіцкі, Чавускі, палову Амсціслаўскага). У 
снежні 1926 года да БССР былі далучаны Гомельскі 
і Рэчыцкі паветы. Аднак і пасля гэтага ў складзе 
Расійскай Федэрацыі засталіся значныя тэрыторыі 
Віцебшчыны, Смаленшчыны і Браншчыны з 
беларускім насельніцтвам. Не вернуты яны 
Беларусі да сённяшняга дня.

Міхась БІЧ.
Бессаромны гандаль нашай зямлёю, стварэнне 

міні-БССР у межах шасці паветаў выклікалі вострае 
незадавальненне ў беларускім грамадстве. 
Паказальная тут, напрыклад, пастанова прэзідыума 
Хіславіцкага валаснога выканкама на Смаленшчыне: 
“Будучи в волости по служебным делам, крестьяне на 
своих собраниях поднимают вопрос об обязательном 
присоединении к Белоруссии и выражают негодование 
в связи с присоединением их к Великороссии». Маскве 
тады яшчэ не выпадала ігнараваць гэтыя настроі. 
Каб зрабіць камуністычную ідэю прывабнай і 
прадэманстраваць сваю гатоўнасць спрыяць 
нацыянальнаму будаўніцтву, яна ў 1924 годзе мусіла 
аддаць беларусам частку Віцебшчыны і Магілёўшчыны, 
а ў 1926 годзе – Гомельшчыну. Але на гэтым саступкі 
скончыліся, хоць ужо вяліся перамовы пра перадачу 
беларускай Смаленшчыны.

У якасці аргумента былі выкарыстаны вынікі 
Усесаюзнага перапісу 1926 года. Падчас гэтага 
перапісу савецкія ўлады і спецслужбы мэтанакіравана 
распаўсюджвалі на забраных землях хлусню і 
дэзінфармацыю. На Смаленшчыне, напрыклад, 
распускалі чуткі, што Беларусь адыдзе да Польшчы, і 
таму, маўляў, каб смалякоў не напаткала гэткая ж 
доля, трэба запісвацца расійцамі. У выніку маніпуляцыі 
грамадскай думкай і звычайнага фальшавання 
колькасць беларусаў тут панізілася з 75–80% (паводле 
перапісу 1897 года) да 1%. Відаць, на думку расійцаў, 
гэта касавала ўсялякую падставу хоць калі ставіць 
пытанне пра вяртанне Беларусі анексаваных земляў.

Не варта, аднак, думаць, што анексійныя 
памкненні Расіі былі гэтым здаволеныя. У ліпені 1944 
года, калі Беларусь пасля выгнання немцаў ляжала ўся 
ў руінах, Сталін чарговым разам прапанаваў змяніць 
яе межы. І ўжо ў наступным месяцы быў падрыхтаваны 
праект “перадачы” на карысць Расіі тагачаснай 
Полацкай вобласці. Да гэтага, праўда, не дайшло. 
Мабыць, таму, што было б смешна тады гаварыць 
пра нейкі суверэнітэт рэспублікі, якая планавалася на 
ролю адной з заснавальніц ААН.

115. Дзе ў Беларусі былі арганізаваны  
паўстанні супраць камуністаў? 

Як вядома, паводле 
Берасцейскага мірнага трактата, з 
сакавіка да верасня 1918 года пад 
уладай бальшавікоў заставалася 
толькі частка беларускіх 
земляў: Смаленшчына, усходнія 
паветы Магілёўскай губерні  ды 
паўночна-ўсходнія Віцебскай. 
Тут камуністы праводзілі так 
званую «продовольственную 
разверстку» (адбіралі ў сялян 
практычна ўсё збожжа). Гэта 
выклікала сялянскія паўстанні ў 
Аршанскім, Віцебскім, Горацкім, 
Клімавіцкім, Амсціслаўскім, 
Полацкім, Сенненскім ды 
Чэрыкаўскім паветах. У Сянно 
на чале паўстанцаў стаяў буду-
чы народны камісар земляроб-
ства БССР Зміцер Прышчэпаў. 
Сенненскія ды аршанскія 
паўстанцы на нейкі час забралі 
ўладу ў гэтых паветах у свае рукі.

Пасля адыходу немцаў 
(верасень–лістапад 1918 года) 
бальшавікі захапілі цэнтраль-
ную частку Беларусі. Яны 

па-ранейшаму абдзіралі сялян. 
У лістападзе супраць іх ула-
ды паўстаў Вяліжскі павет. 
Нягледзячы на тое, што Вяліжскае 
паўстанне было стыхійнае, 
у ім удзельнічалі дзясяткі 
тысяч чалавек. Яно ахапіла 
амаль усю Віцебскую губер-
ню, перакінулася ў сумежныя 
часткі Смаленшчыны (Парэцкае 
паўстанне) і Пскоўшчыны. У 
сакавіку-красавіку 1919 года 
паўстанні прайшлі ў ваколіцах 
Гомеля, Кармы, Рагачова, 
Рэчыцы, Нясвіжа, Міра, Слуцка, 
Старобіна ды іншых гарадоў і 
мястэчак.

А н т ы б а л ь ш а в і ц к і я 
паўстанні ўспыхнулі і ў 
1920 годзе. Найбольшыя з 
іх Койданаўскае і асабліва 
Слуцкае. У ліпені 4 дні трыма-
лася Койданаўская Незалежная 
Рэспубліка. У лістападзе–снежні 
Рада Случчыны, на чале якой 
стаялі беларускія сацыялісты-
рэвалюцыянеры, узняла 10 

тысяч чалавек, арганізавала 
іх у два палкі. Цэлы месяц 
паўстанцы трымалі ўладу 
Беларускай Народнай Рэспублікі 
ў 15 валасцях.

Збройны адпор бальшавікам 
давалі і пазней, у перыяд 
калектывізацыі. У 1930 год-
зе, напрыклад, паўсталі сяляне 
Бешанковіцкага раёна, якія з 
сякерамі і віламі пайшлі супраць 
кулямётаў. У літаратуры 
прыгадваецца і Лепельскае 
паўстанне «аднаасобнікаў», 
дэталі якога нам дасюль 
невядомыя, бо савецкі друк 
наўмысна замоўчваў народныя 
выступленні.

З гэтага відаць, што 
беларускі народ не пакорліва 
і тым больш не з радасцю, як 
сцвярджала камуністычная пра-
паганда, прымаў іхную ўладу, 
а паўсюль аказваў пасіўны ці 
адкрыты супраціў.

Анатоль СІДАРЭВІЧ.

116. За што ваяваў Станіслаў Булак-Балаховіч? 
Яшчэ пры жыцці гене-

рал Станіслаў Булак-Балаховіч 
(1883–1939) стаў легендай. 
Яго, абаронцу сялянскіх 
інтарэсаў, ужо ў маладыя гады 
называлі «бацькам». Як свя-
домы антыкамуніст, С.Булак-
Балаховіч ваяваў у арміях роз-
ных дзяржаў. У 1919 годзе ён 
узначальваў корпус Паўночна-
Заходняй арміі генерала 
Юдзеніча. Яго Беларускі аддзел 
удзельнічаў у баях супраць 
Палескай групы Чырвонай 
арміі падчас расійска-польскай 
вайны. 16 жніўня 1920 года ён 
разбіў 67-ы полк Коннай арміі 
Будзённага. Пазней, прарваўшы 
фронт, імклівым рэйдам выйшаў 
у варожы тыл і захапіў Пінск.

Меў пагадненне з Барысам 
Савінкавым пра супольнае 
змаганне з бальшавікамі. 
Узначальваў Расійскую народную 
добраахвотніцкую армію, 
сфарміраваную Савінкавым 
пераважна з дэзерціраў і палонных 
чырвонаармейцаў. Сярод іх было 
шмат авантурыстаў, бандытаў, 
якія рабавалі мірнае насельніцтва, 
учынялі пагромы яўрэяў, што 
давала падставу вінаваціць у 
гэтым Булак-Балаховіча. Генерал 
загадваў бязлітасна расстрэльваць 
злачынцаў, але стрымаць гэты 
зброд было нялёгка. 

Калі ж у Рызе пачалася 
ганебная польска-расійская 
змова супраць Беларусі, генерал 
зрабіў свой выбар. Яго армія ў 
верасні 1920 года пачала сваю 
вайну (якую можна назваць 
беларуска-расійскай) за вызва-
ленне Беларусі ад бальшавікоў.

Ягоныя сілы на пачатку 

наступлення налічвалі блізу 
20 тысяч шабляў і штыхоў. А ў 
сярэдзіне лістапада, як сведчыў 
на З’ездзе Случчыны брат гене-
рала Язэп Балаховіч, у войску 
было ўжо каля 60 тысяч чалавек.

6 лістапада 1920 года 
балахоўцы перайшлі ў насту-
пленне па абодвух берагах 
Прыпяці. 8 лістапада ўзялі 
Петрыкаў, выбіўшы з гора-
да часці 10-й дывізіі чыр-
воных. Цэнтрам ваеннай і 
палітычнай дзейнасці С.Булак-
Балаховіча стаў Мазыр, адбіты 
ў бальшавікоў 10 лістапада. 
У гэты ж дзень балахоўцы 
вызвалілі Каленкавічы (цяпер 
Калінкавічы).

Далей беларуская армія пра-
цягвала наступаць на Оўруч і 
Чарнобыль, а левым крылом 
– на Рэчыцу, якую жаўнеры 
Балаховіча занялі раніцою 17 
лістапада.

С.Булак-Балаховіч не 
толькі ваяваў, ён спрабаваў 
увасобіць у жыццё ідэю 
беларускай дзяржаўнасці. 
Напрыканцы верасня 1920 года 
ўзнік Беларускі Палітычны 
Камітэт на чале з Вячаславам 
Адамовічам-старэйшым. Гэты 
камітэт звярнуўся да гене-
рала з лістом, у якім выказаў 
упэўненасць, што яго «армія 
прынясе Беларусі сапраўдную 
вольнасць і магчымасць ства-
рэння свайго дзяржаўнага 
быту». Заняўшы Мазыр, 
С.Булак-Балаховіч абвясціў 
сябе «начальнікам Беларускай 
Дзяржавы». Цывільную ўладу 
перадаў сябрам Беларускага 
Палітычнага Камітэта, якія 

прыбылі з Варшавы ў Мазыр. 
Былі нават выдадзены пашто-
выя маркі. На месцы спрабавалі 
ўтварыць органы самакіравання.

Але цывільная праца працяг-
валася вельмі нядоўга. У ходзе 
ваенных дзеянняў настаў пера-
лом. Разгром у Крыме галоўных 
сіл генерала Врангеля дазволіў 
камандаванню Чырвонай арміі 
перакінуць у Беларусь значныя 
падмацаванні. Пад іх націскам 
пачаўся адыход войска Булак-
Балаховіча. 2-я пяхотная дывізія 
нашых жаўнераў упарта абара-
няла Мазыр, але 20 лістапада 
1920 года вымушана была 
пакінуць горад. Нягледзячы на 
вялікія страты, асноўная частка 
беларускай арміі прабілася праз 
заслоны 33-й кубанскай казац-
кай дывізіі, амаль знішчыўшы 
яе, і фарсіравала раку Пціч. 26 
лістапада рэшткі войска гене-
рала Булак-Балаховіча выйшлі 
праз Жыткавічы на польскі бок 
і былі раззброеныя.

У наступныя гады гене-
рал працягваў барацьбу з 
бальшавікамі, фарміраваў 
партызанскія аддзелы і 
накіроўваў іх на тэрыто-
рыю Савецкай Беларусі. Да 
канца жыцця ён заставаўся 
на антыкамуністычных і 
антыфашысцкіх пазіцыях. 
Загінуў Станіслаў Булак-
Балаховіч у верасні 1939 года 
падчас абароны Варшавы ад 
нямецкіх захопнікаў.

Ніна СТУЖЫНСКАЯ.
Тэксты да ілюстрацый 

падрыхтаваў  
Зміцер САНЬКО.

Пять величайших  
сверхдержав всех времен 

Мир знал немало великих 
империй, однако список сверхдер-
жав намного короче. Стать сверх-
державой и удержать это звание 
государству очень непросто, пото-
му что для этого необходимо пода-
вляющее превосходство над всеми 
соперниками. Как всегда бывает 
со списками, в них никогда нель-
зя включить все, что заслуживает 
упоминания, поэтому в этот пере-
чень сознательно не включены 
такие сильные претенденты, как 
Османская, Персидская, Испанская 
и Арабская империи, империя 
Маурьев и династия Тан. Вниманию 
представлены пять величайших 
сверхдержав в истории.

Римская империя
Римская империя, достигшая 

зенита могущества во втором сто-
летии, была доминирующей дер-
жавой в большей части древнего 
мира, намного превосходящей 
все остальные. Хотя ее власть не 
простиралась на такие страны, 
как Индия и Китай, доблесть и 
отвага Римской империи не под-
вергалась сомнению на Ближнем 
Востоке и в Европе. Она включала 
в свой состав почти все крупные 
центры сосредоточения населе-
ния и цивилизации древности, в 
том числе Грецию, Египет, Левант, 
Карфаген, Анатолию и Италию. 
Население Римской империи на 
пике ее развития составляло око-
ло 60 миллионов человек, много-
кратно превышая численность 
населения всех соседей и состав-
ляя существенную часть мирово-
го народонаселения. Огромные 
размеры империи освобождали ее 
от необходимости в больших мас-
штабах заниматься торговлей, не 
считая приобретения товаров и 
предметов роскоши (шелк, ляпис, 
специи, благовония и так далее).

Эта империя обладала огром-
ным военным превосходством над 
своими соседями. Единственным 
исключением и то частично, 
было граничившее с ней крупное, 
хорошо организованное государ-
ство – Персия, чье могущество 
и власть существенно уступали 
Риму. Римские легионы не раз 
доходили до центра Персии, что-
бы разорить его, но у персидской 
армии не было никаких шансов 
добраться до Рима. По сути, рим-
ские легионы были непобедимы в 
решающих сражениях со своими 

врагами. В конечном итоге Рим 
пал, но не из-за внешних угроз, а 
по причине постоянной граждан-
ской войны, истощения экономи-
ки и чрезмерной зависимости от 
наемников.
Монгольская империя

Это была самая крупная в 
мире сухопутная империя. Ее воз-
вышение тем более поразительно, 
что группа монгольских племен, 
на превышавшая по численности 
миллион человек, сумела поко-
рить империи, которые были в 
буквальном смысле в сотни раз 
крупнее. Достичь этого им уда-
лось благодаря выдающейся так-
тике действий, высокой подвиж-
ности, использованию техниче-
ских и прочих достижений захва-
ченных народов и правильной 
организации тыла и снабжения 
(чему благоприятствовало то, что 
монголы являлись скотоводами).

Полководец Темучин к 1206 
году объединил все монгольские 
племена (ему тогда было 50 лет) и 
был провозглашен великим ханом 
над всеми племенами, получив 
титул «Чингисхан». Захватив 
северный Китай, он опустошил 
Среднюю Азию, после того как там 
были убиты монгольские послы, 
что стало личным оскорблени-
ем для Чингисхана. В 1219–1221 
годах он покорил Центральную 
Азию и Иран, разорив весь этот 
регион. Это было одно из самых 
жестоких нашествий в истории 
человечества. Современные хро-
ники преувеличивают цифры, 
но в то время в этом регионе 
погибло от 15% до 50% населения 
(среди них большая часть насе-
ления Средней Азии). Потомки 
Чингисхана правили импери-
ей, захватившей большую часть 
Евразии, включая почти весь 
Ближний Восток, отдельные рай-
оны Восточной Европы, Китай и 
Русь. При этой империи на боль-
шей части планеты наступил 
непродолжительный период мира 
и международной торговли. Но 
в конечном итоге, несмотря на 
некоторые неудачи в Японии и 
Леванте, настоящей угрозой для 
господства Монгольской импе-
рии стала вражда между ее пра-
вителями. Империя распалась на 
четыре ханства, которые в свою 
очередь тоже потерпели крах 
или были покорены. Наследием 

Монгольской империи является 
то, что 8% мирового населения 
являются потомками Чингисхана.

Британская империя
Британская империя вырос-

ла из колониальных захватов и 
торговых предприятий Британии 
в XVIII веке, и к началу XX сто-
летия она стала крупнейшим 
государственным образованием в 
истории, занимая четверть зем-
ной суши. Империя была настоль-
ко велика, что «над ней никогда не 
заходило солнце». На пике славы 
и могущества в Британской импе-
рии проживала пятая часть миро-
вого населения.

В отличие от предыдущих 
великих империй, основой бри-
танского могущества был воен-
но-морской флот, который она 
использовала повсюду. Он позво-
лял Британии обеспечивать сво-
боду мореходства, бороться с раб-
ством и пиратством. Таким обра-
зом, мир становился безопаснее. 
Вместо того чтобы стремиться к 
власти над обширными внутрен-
ними территориями ради облада-
ния ресурсами, империя полага-
лась на торговлю и контроль над 
стратегически важными точками. 
Суэцкий канал, Малаккский про-
лив, Аден, Ормузский пролив, 
Гибралтар – все это было бри-
танской территорией. Благодаря 
такой стратегии Британия стала 
очень богатой.

Британская империя была 
очень разнообразной, в ее состав 
входили территории на всех кон-
тинентах, создавая великое мно-
гообразие культур. Она правила 
очень разнородным населением, 
получая возможность для совер-
шенствования навыков и спо-
собов управления различными 
регионами либо напрямую, либо 
через местных правителей. Власть 
Британии распространялась на 
столь разные страны, как Индия, 
Египет и Канада.

Советский Союз
Наверное, это было неиз-

бежно, что такая огромная и 
богатая ресурсами страна, как 
Советский Союз, стала сверхдер-
жавой. Советский Союз унаследо-
вал большую часть населения и 
территорий Российской империи, 
которая разрослась до таких раз-
меров благодаря территориальным 

завоеваниям, получив прозви-
ще «тюрьмы народов». Основой 
советской державы являлся ее 
колоссальный размер, из-за чего 
эту страну было трудно победить в 
ходе войны, в чем Гитлер убедился 
на собственном опыте.

Эти огромные и богатые 
ресурсами территории можно 
было использовать для изма-
тывания и разгрома иностран-
ных армий. Гигантская армия 
Советского Союза, обладавшая 
ядерным оружием, была непре-
одолимым колоссом в случае 
начала войны. В силу географиче-
ских преимуществ СССР многие 
на Западе, исходя из геополити-
ческой теории «хартленда», стали 
опасаться, что тот, кто контроли-
рует глубинные земли Евразии, 
сможет контролировать всю 
Евразию, а следовательно, весь 
мир.

Советская держава продолжа-
ла разрастаться из-за своей одер-
жимости вопросами безопасности. 
В связи с этим армия Советов про-
должала продвигаться все дальше 
и дальше, стараясь держать своих 
врагов на максимальном удалении 
от центра страны. Кульминацией 
этого стала советская оккупация 
Восточной Европы и значительной 
части северо-восточной Азии.

Соединенные  
Штаты Америки

Соединенные Штаты стали 
первой поистине мировой сверх-
державой после Второй мировой 
войны. В конце той войны на долю 
Америки приходилась половина 
общемирового ВВП. Таких показа-
телей не добивалась ни одна стра-
на – ни до, ни после. На протяже-
нии сорока лет с ней соперничал 

Советский Союз, но Соединенные 
Штаты всегда были сильнее благо-
даря своей экономике, географиче-
скому положению и союзам. После 
распада Советского Союза США 
стали обладать едва ли не тоталь-
ным военным и техническим пре-
восходством в воздухе и на море, а 
также обрели массу преимуществ 
в наземных действиях с примене-
нием обычных вооружений.

Соединенные Штаты сочета-
ют в себе некоторые лучшие черты 
прежних сверхдержав. Америка, 
как в свое время Советский Союз, 
обладает огромной, размером с 
континент, и богатой ресурсами 
территорией. У нее мощные воо-
руженные силы, способные пол-
ностью разгромить своих врагов, 
как это делали монголы. Как и у 
римлян, у Америки нет достой-
ного военного соперника. И, что 
самое важное, Америка, как и 
Британия, строит свою власть и 
могущество на базе неистощимо-
го и нетерриториального ресур-
са, каким является коммерция. 
Подобно Британии, Соединенные 
Штаты обладают великолепными 
военно-морскими силами, имею-
щими доступ ко всем основным 
морским путям в мире.

Однако мы должны помнить 
о том, что все сверхдержавы в 
какой-то момент прекращали 
свое существование, и зачастую 
это происходило в силу внутрен-
них событий. Об этом не долж-
ны забывать даже самые могу-
щественные государственные 
образования, каким бы огромным 
экономическим и военным пре-
восходством они ни обладали.

Ахилеш ПИЛЛАЛАМАРРИ, 
заместитель редактора  

The National Interest.

Да каго едзе больш турыстаў?
Нядаўна аддзел па развіцці 

турызму Міністэрства эканомікі 
Літвы агучыў інфармацыю пра 
колькасць турыстаў, якія спыняліся 
ў літоўскіх гасцініцах цягам пер-
шага квартала 2016 года (студзень, 
люты, сакавік). Як заявіла кіраўнік 
аддзела расуоле андрулене, коль-
касць турыстаў склала больш за 
468 тысяч турыстаў. 

З іх больш за палову (50,2%) 
складаюць самі літоўцы. З 
замежных турыстаў пераваж-
ная большасць прыязджае ў 
Літву з Беларусі, Расіі, Латвіі і 
Польшчы. Сустракаюцца таксама 
еўрапейцы, японцы, амерыканцы, 
кітайцы, жыхары іншых краін. 

Цікава, а колькі турыстаў 
за гэты ж перыяд наведалі 
беларускія гасцініцы? “Народная 
Воля” звярнулася ў Міністэрства 
спорту і турызму. Дарэчы, звер-
нем увагу, што ў Літве за турызм 
адказвае Міністэрства эканомікі 
– то бок на першым месцы зна-
ходзяцца прыбытак для айчыннай 
эканомікі. У Беларусі прыярытэт-
ным з’яўляецца спорт. 

Як адказаў прэс-сакратар 
ула дзімір не сцяровіч , 
інфармацыя пра турызм паступае 
ў міністэрства цэнтралізавана па 
лініі Нацыянальнага статыстыч-
нага камітэта. Але толькі раз у 
год. На ўсялякі выпадак карэспан-

дэнт “Народнай Волі” звярнуўся ў 
Белстат. Але адказ прэс-сакратара 
андрэя Барачэўскага быў той жа: 
камітэт падводзіць вынікі толькі 
за год, а не за квартал. Таму, 
маўляў, звяртайцеся за вынікамі ў 
лютым 2017 года.

Каб высветліць, куды прыяз-
джае больш турыстаў – у Літву 
або ў Беларусь, давялося звярнуц-
ца да папярэдніх вынікаў. Так, за 
2015 год у беларускіх гасцініцах 
і іншых месцах, дзе прыма-
юць турыстаў, спынялася каля 1 
мільёна 606 тысяч чалавек. Больш 
за палову з іх (57,2%) склалі гра-
мадзяне Беларусі. Астатнія (42,8%) 
– замежнікі, у тым ліку 31% з 

краін СНД. Атрымліваецца, што 
турыстаў з Еўрасаюза, ЗША або 
іншых рэгіёнаў свету налічвалася 
ўсяго каля 10%. Калі падзяліць 
агульную лічбу пастаяльцаў 
гасцініц на чатыры, атрымаец-
ца, што ў сярэднім за квартал у 
беларускіх гасцініцах спынялася 
каля 400 тысяч чалавек.

Гэтая лічба ўжо меншая 
за літоўскі паказчык паводле 
вынікаў першага квартала 2016 
года (нагадаем, больш за 468 
тысяч). Заўважым, што першыя 
тры месяцы ў годзе з іх халод-
ным надвор’ем і непрацяглым 
светлавым днём – не самы леп-
шы перыяд для турызму. Калі 

ўзяць чацвёрты квартал 2015 года 
(кастрычнік, лістапад, снежань), 
дык у літоўскіх гасцініцах спыня-
лася амаль 525 тысяч чалавек!

Дададзім, што насельніцтва  
абедзвюх краін істотна адроз-
ніваецца. Калі ў Беларусі прыжывае 
9,5 мільёна, дык у Літве – усяго каля 
3 мільёнаў чалавек. Адрозніваецца 
і плошча: 207 тысяч кв. кіламетраў 
у Беларусі супраць 65 тысяч кв. 
кіламетраў у Літве. Значыць, і 
магчымасці для ўнутранага турызму 
ў Літвы меншыя ці не ў тры разы! 
Аднак у турыстычным спаборніцтве 
нашы суседзі нас абышлі і рухаюцца 
наперадзе.

Васіль СТАСЕВІЧ.

аНШЛаГ 

«Изюм»  
от маэстро Анисимова
Музыкальные раритеты на заключительном концерте сезона 

Через день, 23 июня, в 
Белорусской государствен-
ной филармонии прозвучит 
заключительный аккорд сезо-
на, и, как принято, его исполнит 
Национальный симфонический 
оркестр Республики Беларусь. 
Почти в каждой из программ 
оркестра в прошедшем музы-
кальном году была изюминка, да 
немалого размера. И на предстоя-

щий музыкальный вечер главный 
дирижер Александр Анисимов 
остается верен себе: на концерте 
прозвучат раритеты, исполнение 
которых в Минске не слышали, 
кажется, последние полвека.  

Вспомним самые ударные 
программы – то, что особен-
но запомнилось публике и чем 
может гордиться оркестр: «Икар 
на краю времени», «Кармина 

Бурана», «Полоцкие письмена», 
«Божественная поэма», «Новый 
год в филармонии», джаз-
симфония «Ecumenica». А вот 
послезавтра кроме хитов класси-
ческой музыки будут исполнены 
«Magnificat» Баха – монументаль-
ная композиция-дифирамб, тво-
рение редкой красоты и мощи, и 
сюита вальсов из очень популяр-
ной в Европе комической опе-

ры Рихарда Штрауса «Кавалер 
розы». 

Солировать в концерте будет 
десант из Национальной оперы: 
Екатерина Михновец, Дмитрий 
Капилов, Янош Нелепа, Ирина 
Кучинская, а также верный друг 
Национального симфоническо-
го оркестра россиянка Ирина 
Крикунова, все – известные в 
Минске певцы.

Остается открытым лишь 
один вопрос: хватит ли в Большом 
зале Белгосфилармонии 650 сту-
льев? Правда, студенты и прочая 
молодежь с удовольствием распо-
лагаются на ступеньках балкона. 
Оркестр любит аншлаги – и аку-
стика лучше, и настроение при-
поднятое. 

Виктория ДРОЗД.

кРИМИНаЛ

Поход в кафе закончился трагедией 
В Витебске из-за драки в местном заведении погиб молодой человек. 

Трагедия произошла 11 июня 
в витебском кафе «Театральное». 
33-летний Анатолий Демидов 
отдыхал со своей девушкой и 
друзьями в местном заведении. 
Во время медленной музыки 
витебчанин пригласил подругу 
на танец. В это же время один 
из посетителей также предложил 
девушке потанцевать, но получил 
отказ. Между мужчинами завя-
залась драка, в результате кото-
рой Анатолий получил удар и при 

падении травмировал голову.
Через некоторое время житель 

Витебска был доставлен в больни-
цу, где ему сделали операцию по 
удалению внутричерепных гема-
том. Но полученные травмы ока-
зались несовместимы с жизнью 
– спустя два дня Анатолий умер. 

Родители погибшего не хотят 
общаться с прессой и давать ком-
ментарии. Страница Анатолия в 
социальной сети исписана десят-
ками сообщений со словами скор-

би и соболезнований. Друзья и 
близкие называют витебчани-
на душой компании и не хотят 
верить в произошедшее.

– Родные не хотят ничего 
говорить, думаю, что их мож-
но понять, – сказала «Народной 
Воле» близкая подруга Анатолия 
Демидова. – Толик работал в 
одной из организации города, зани-
мался остеклением помещений. 
Сейчас мы ищем свидетелей прои-
зошедшего в кафе, чтобы виновно-

му не удалось уйти от наказания.
По факту случившегося в 

витебском кафе было возбуждено 
уголовное дело по части 3 ста-
тьи 147 (умышленное причинение 
тяжкого телесного повреждения, 
повлекшее по неосторожности 
смерть потерпевшего). Личность 
второго участника драки установ-
лена, по предварительным дан-
ным ему грозит лишение свободы 
на срок от пяти до 15 лет.

Роман ВАСЮКОВИЧ.

ИНфоРМацИя 
к РазМыШЛЕНИю

Потери  
за годы  
Второй 

мировой войны
Cтраны Антигитлеровской 

коалиции:
СССР – 27 миллионов человек
Китай – 20 миллионов
Польша – 6 миллионов
Югославия – 1,7 миллиона
Индия – 1,5 миллиона
Индокитай (колония Франции) – 

1 миллион
Франция – 600 тысяч человек
Великобритания – 450 тысяч
США – 418 тысяч 

Германия и ее союзники:
Германия – 7,3 миллиона
Япония – 2,7 миллиона

(По материалам «АиФ».)

Премьер-министр Великобритании Маргарет Тэтчер и главный редактор журнала «Огонёк» Виталий Коротич.

Трудные 
дороги  

к правде
Письмо в редакцию с документальным 

приложением
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ПреПараты для МуЖчИн
«КастоКрин»

экстракт бобровой струи
• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.–Сб. с 11.00 до 18.00, Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. МТС: 8 (029) 774-46-16, Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель ООО «Доктор Корнилов», Россия, Алтайский край, г.Барнаул, ул.Аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав компонентов.
Объект рекламирования является биологически активной добавкой к пище.
Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологически активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013. Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750  
от 21.06.2013. Информация носит рекламный характер.

у су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш
ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не  
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед
чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». 
ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 20.06.2016 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 28 050 экз. За каз № 2295

Адрас рэдакцыi:
220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 3286871.
Тэл. рэкламнага аддзела:   
(017) 3286609

63222 – для індывідуальных 
падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў  
і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

паРаЎНаЕМ!

nvonlineinfo@gmail.com      
http://www.nv-online.info 

Ірына АБЕЛьСкАя,
галоўны ўрач Рэспубліканскага клінічнага медцэнтра кіраўніцтва спраў прэзідэнта 

Рэспублікі Беларусь:

– Паводле дадзеных за апошнія пяць гадоў, 
працягласць жыцця пацыентаў лечкамісіі 

вагаецца ад 82,5 да 84 гадоў. Гэта  
не надуманыя, а абсалютна рэальныя лічбы

(З інтэрв'ю TUT.BY).

Сярэдняя працягласць жыцця беларусаў  
складае 69,9 года.

(Паводле дадзеных ААН, “United Nations Development Programme. Life Expectancy Index 2014”).

У ТоЙ Жа ЧаС

Як бачым, тыя, хто ўваходзіць 
у кантынгент так званай 
лечкамісіі, а гэта вышэйшыя 
чыноўнікі вертыкалі і асобы, што 
маюць пэўныя заслугі, жывуць 
у сярэднім на 12,6–14,1 года 
болей, чым звычайныя людзі. У 
той жа час спадарыня Абельская 
пераконвае грамадскасць у тым, 
што яе пацыенты страшэнна 
стамляюцца ад работы. Калі так, 
то ў чым жа сакрэт іх даўгалецця? 
З інтэрв’ю І.Абельскай выцякае 
такая выснова: гэтаму ў многім 

спрыяе тое, што за станам здароўя 
кадраў вышэйшага эшалона 
ўлады пільна сочаць урачы 
Рэспубліканскага клінічнага 
медцэнтра Кіраўніцтва спраў 
прэзідэнта Рэспублікі Беларусь.

Скажыце, калі ласка: а што, 
шараговыя людзі не працуюць, 
не стамляюцца? Паспрабуй 
замест таго ж шахцёра правесці 
ў забоі рабочую змену! Не 
намнога лягчэй і даярцы, 
якой пры трохразовым даенні 
кароў даводзіцца кожны дзень 

падымацца на золку і звычайна 
пешшу дабірацца на ферму. Ды 
што і казаць, праца ёсць праца, 
калі сумленна да яе ставіцца, то 
ўсюды трэба ўпірацца. Прычына 
заўчаснага сыходу з жыцця 
простых людзей звязана як з іх 
шматгадовай цяжкай працай, 
так і з тым, што мізэрныя 
заробкі не дазваляюць ім 
нармальна зладзіць жыццё. А 
па-другое, яны не забяспечаны 
такім якасным медыцынскім 
абслугоўваннем, як тыя ж 

высокапастаўленыя начальнікі. 
Не, несправядліва Бог дзеліць: 
яны, чыноўнікі, знаходзяцца на 
лячэнні ў шыкоўных умовах, а 
простыя людзі звычайна ляжаць 
у палатах па 5–6 чалавек, а то 
і ў калідорах. Таму, спадарыня 
Абельская, не новую бальніцу 
за 100 мільёнаў долараў трэба 
будаваць для лукашэнкаўскай 
наменклатуры пад Мінскам (гл. 
здымак), а рэальна дбаць пра 
павышэнне дабрабыту ўсяго 
народа.

МіНі-каМЕНТаРыЙ

з пЕРШыХ вУСНаЎ

Сяргей РуТэНкА:
«Ляжаць на канапе – 

не па мне»
Вядомы гандбаліст, капітан зборнай Беларусі  

Сяргей Рутэнка распавёў “Народнай Волі”  
пра будучыя планы і тое,  

як збіраецца праводзіць адпачынак.

Зборная Беларусі выйграла ў 
кваліфікацыйным супрацьстаянні 
з камандай Латвіі запаветную 
пуцёўку ў фінальную частку 
чэмпіянату свету, і частка заслугі ў 
гэтым, безумоўна, Сяргея Рутэнкі 
– аднаго з найлепшых гандбалістаў 
у свеце. Задача выканана, а 
зараз, што называецца, можна і 
расслабіцца…

– Зараз адпачынак, таму 
хочацца з карысцю для сябе і для 
сям’і правесці час, – кажа Сяргей. 

– любіце актыўны 
адпачынак ці лепш пагрэць бакі 

на пяску дзе-небудзь  на моры?
– Я стараюся не сядзець на 

месцы. Зараз вось на машыне 
з’езджу ў Славенію, трэба сяброў 
наведаць. (Варта сказаць, што 
Сяргею Рутэнку ў свой час далі 
славенскае грамадзянства, і 
ён выступаў за зборную гэтай 
краіны. – аўт.) Пасля вярнуся і 
займуся сваёй любімай справай 
– куды-небудзь на прыроду 
паедзем, на рыбалку… Ляжаць на 
канапе – не па мне.

– Можа, плануеце наведацца 
ў Францыю, каб паглядзець 

футбол на еўра-2016?
– Дзякуй вам, але мне хапае 

і гандбола. Падчас адпачынку 
наогул хочацца пабыць далей ад 
спорту.

– але нейкія матчы глядзіце?
– Калі жылі ў гасцініцы 

падчас кваліфікацыі, то сачыў 
за асобнымі гульнямі – трэба ж 
было нейкім чынам бавіць час. 
Але, скажам так, я не футбольны 
фанат.

– Што далей са спартыўнай 
кар’ерай? ужо вызначыліся?

– Па праўдзе кажучы, 

перспектывы вельмі туманныя. 
Ёсць некаторыя прапановы, трэба 
думаць… Не выключана, што 
наогул закончу гуляць у гандбол.

– чым тады плануеце 
заняцца?

– Не хачу пакуль раскрываць 
усе планы. А ўвогуле, калі ў мяне 
пытаюцца: “Куды ты хочаш?» – 
я адказваю прыкладна так: «Хачу 
туды, дзе няма працы і кожны 
дзень зарплата”. А калі сур’ёзна, 
дык час пакажа, які варыянт стане 
для мяне найбольш прымальным.

Алесь СІВЫ.

СіТУацыя

МІкАЛАЙ кАЗЕкА:
«Я быў абсалютна 

спакойны…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па фрыстайле 

Мікалай Казека распавёў “Народнай Волі”,  
як яго кватэру вызвалялі з-пад арышту.

Нагадаем, што ў рамках 
расследавання крымінальнай 
справы ў дачыненні да бізнесмена 
Юрыя Чыжа і ягонай кампаніі 
«Трайпл» былі арыштаваны 
актывы фірмы. Адзін з актываў 
– знакаміты «Дом Чыжа» каля 
Траецкага прадмесця. У ім 
засталіся непрададзенымі 27 
кватэр, якія былі ў закладзе ў 
беларускіх банкаў. Нерухомасць 
дазваляла Чыжу атрымліваць крэ-
дыты.

Доўгі час жыллё ў «Доме 

Чыжа» прадавалася па 3000 
долараў за квадратны метр, але 
для Мікалая Казекі было зроблена 
выключэнне. Чыж пагадзіўся пра-
даць яму кватэру ў растэрміноўку 
па значна меншай цане. Трэнер 
павінен быў канчаткова выплаціць 
грошы да сярэдзіны 2018 года. 
Да таго часу праваўласнікам 
заставаўся «Трайпл». І кватэра 
Мікалая Казекі патрапіла пад 
арышт.

– Я напісаў следчаму заяву з 
просьбай зняць арышт з кватэры, 

бо проста стаў закладнікам 
сітуацыі, – распавёў Мікалай 
Іванавіч “Народнай Волі”. – 
Пытанне вырашылася станоўча. 
І дзякуй Богу, бо ўжо 25 чэрвеня 
мы разам з камандай едзем на 
трэніровачны збор у Швейцарыю. 
Не хапала, каб у мяне яшчэ галава 
была забіта іншымі думкамі.

– Былі апасенні з нагоды той 
сітуацыі, што склалася?

– Не, я быў абсалютна 
спакойны. Нават шуму не ўзнімаў, 
а гэта ўжо самі журналісты падалі 

гісторыю ў СМІ.
– кажуць, што толькі ваша 

кватэра выведзена з-пад арышту, 
а астатнія пакуль яшчэ не…

– Я вам шчыра скажу: не 
ведаю. І нават не цікаўлюся 
гэтым. Ды і з рознымі кватэрамі 
– розныя сітуацыі. Можа быць, 
у каго-небудзь не перааформлена 
жыллё… Ды і гэта кватэра яшчэ 
не перайшла ў маю ўласнасць, 
пакуль я не выплаціў усе грошы.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ЕЎРа-2016

У крузе трэцім…
На чэмпіянаце Еўропы па футболе, які праходзіць у Францыі, балельшчыкаў чакаюць 

 на гэтым тыдні матчы трэцяга тура групавога этапа. 

На Еўра-2016 згуляны ўжо 
больш за два туры, і многія 
спецыялісты адзначаюць: гэтае 
першынство, якое праводзіцца 
па новай формуле (колькасць 
зборных павялічана з 16 да 24 
каманд), стала менш відовішчным. 
Напрыклад, пасля двух тураў 
(24 згуляныя матчы) было забіта 
ўсяго 39 галоў. Для параўнання: 
на Еўра-2012 у першых двух турах 
групавога турніру (удзельнічалі 16 
каманд) было забіта 46 галоў.

Зрэшты, мы прымаем тое, што 
ёсць, і ўжо быў час вызначыцца са 
сваімі сімпатыямі да якой-небудзь 
зборнай. І нават не да цэлай 
каманды, а проста да ігракоў, 
майстэрствам і мужнасцю якіх 
можна захапляцца. На кожным 
чэмпіянаце ёсць героі.

Футбаліст зборнай Уэльса 
Гарэт Бэйл, напрыклад, сваім 
бездакорным выкананнем 
штрафных (два галы ў першых 
двух матчах першынства) 
настолькі ўлюбіў у сябе 
аматараў футбола, што ва 
Уэльсе на адзін дзень у гонар 

іграка перайменавалі цэлы 
горад Бала з усімі неабходнымі 
фармальнасцямі – новымі 
таблічкамі і ўказальнікамі.

А харвацкі футбаліст ведран 
чарлуку? Я здымаю капялюш 
перад яго мужнасцю! У матчы 
з туркамі ў сутычцы Чарлуку 
атрымаў удар па галаве, і ўрачы 
некалькі хвілін не маглі спыніць 
крывацёк. Але ігрок вярнуўся 
ў гульню. І, нягледзячы на тое, 
што рана адкрывалася яшчэ 
тры разы, правёў матч да канца. 
А ў гульні з чэхамі яму зноў 
давялося бінтаваць галаву, але 
гэта не перашкодзіла харвацкаму 
абаронцу выйграць шэсць 
адзінаборстваў!

Таксама атрымала сваю 
порцыю кампліментаў і зборная 
Ісландыі, якая сенсацыйна згуляла 
ўнічыю з камандай Партугаліі. А 
пра ісландскіх фанатаў наогул 
асобная размова, бо падтрымаць 
каманду на Еўра прыехала 30 
тысяч чалавек – гэта больш за 8 
працэнтаў насельніцтва.

Шкада, што пасля двух 

паражэнняў згубіла шанцы на 
плэй-оф зборная Украіны, якая 
ў першай гульні з камандай 
Германіі выглядала даволі 
прыстойна. На жаль, украінцы як 
след не падрыхтаваліся да гэтага 
першынства, а таму ў хуткім часе 
мы, напэўна, зможам убачыць 
на пасадзе галоўнага трэнера 
ўкраінскай зборнай новага 
галоўнага трэнера – мяркуецца, 

што Міхаіла Фаменку зменіць у 
мінулым легендарны ігрок Андрэй 
Шаўчэнка, які не так даўно і сам 
яшчэ выступаў за нацыянальную 
каманду.

Тым часам Еўра-2016 
працягваецца, хаця заўсёды 
будуць тыя, хто прайграў. Хутка 
пачнуцца матчы плэй-оф. Як 
кажуць: Балівар не вынесе дваіх…

Вынікі матчаў з 16 па 18 чэрвеня

ДаРЭЧы

16 чэрвеня
Англія–Уэльс – 2:1
Германія–Польшча – 0:0
Украіна – 
Паўночная Ірландыя – 0:2.
17 чэрвеня
Іспанія–Турцыя – 3:0
Італія–Швецыя – 1:0
Чэхія–Харватыя – 2:2.
18 чэрвеня
Бельгія–Ірландыя – 3:0
Ісландыя–Венгрыя – 1:1
Партугалія–Аўстрыя – 0:0.

19 чэрвеня
Румынія–Албанія – 0:1
Францыя–Швейцарыя – 0:0.

P.S. Учора, 20 чэрвеня, 
позна ўвечары (пачатак 
матчаў у 22.00) гулялі 
зборныя Славакіі і Англіі, 
Расіі і Уэльса, але графік 
выхаду газеты не дазволіў 
даць вынікі сустрэч у нумар. 
Сачыце за навінамі на сайце: 
nv-online.info.

фУТБоЛ

БАТЭ – нязменны лідар
У мінулую нядзелю 
адбылося некалькі 
матчаў 13-га тура 

чэмпіянату краіны па 
футболе ў вышэйшай 

лізе.
Варта адзначыць, што дэбю-

тант лігі – мінскія “Крумкачы” 
– пасля разгрому аб БАТЭ (0:5) 
прыйшлі ў сябе і атрымалі пера-
могу, а барысаўская каманда 
вырвала валявую перамогу.

Усе вынікі: “Нафтан” 
(Наваполацк) – “Мінск” – 1:1, 
“Крумкачы” – “Вицебск” – 1:0, 
“Слуцк” – “Белшына” (Бабруйск) 
– 2:1, “Граніт” (Мікашэвічы) – 
“Дынама” (Брэст) – 2:1, “Тарпеда-
БелАЗ” (Жодзина) – БАТЭ 
(Барысаў) – 1:2.

Турнірнае становішча
каманды  Г в н П М  а
1. БАТЭ  12 9 1 2 33–14  28
2. Дынама (Мн)  12 6 5 1 19–12  23
3. Мінск  13 6 3 4 19–16  21
4. Крумкачы  13 6 3 4 14–15  21
5. Шахцёр  12 6 2 4 14–9  20
6. Тарпеда-БелАЗ 13 5 5 3 18–13  20
7. Граніт  13 4 7 2 14–14  19
8. Славія  12 5 3 4 15–15  18
9. Іслач  11 5 2 4 14–12  17
10. Віцебск  13 5 1 7 13–11  16
11. Гарадзея  12 4 3 5 9–11  15
12. Дынама (Бр) 13 4 3 6 18–26  15
13. Слуцк  13 3 3 7 11–20  12
14. Белшына  13 2 5 6 18–24  11
15. Нафтан  13 2 5 6 10–17  11
16. Нёман  13 2 5 6 10–17  11

аЎТаРыТЭТНа

Дзмітрый ГЕРчЫкАў:
«Ніводная гульня не вартая 

таго, каб рызыкаваць 
чалавечым жыццём»

Каго лічыць фаварытамі чэмпіянату Еўропы-2016 года?  
Ці мела б шанцы на гэтым спаборніцтве зборная Беларусі?  

На гэтыя і іншыя пытанні адказвае каментатар тэлеканала «Беларусь-5» 
Дзмітрый Герчыкаў, які вядзе трансляцыі на роднай мове.

– Мінула ўжо паўтара тыдня 
з пачатку чэмпіянату. якія вашы 
ўражанні ад еўра?

– Вельмі прыемна, што 
калектывы, на якія ніхто не рабіў 
стаўкі, паспяхова змагаюцца з 
топ-зборнымі. Былыя аўтсайдары 
нібыта кажуць скептыкам: “Усе 
вашы прагнозы нічога не вартыя”. 
Ісландыя, Албанія, Польшча 
дэманструюць футбол высокай 
якасці, хоць і гуляюць ад абароны. 
Надзвычай цікава назіраць за 
зборнымі, якія ўпершыню трапілі 
на Еўра. 

У зборнай Ісландыі мы бачым 
37-гадовага Эйдура Гудзьёнсэна, 
які ўпершыню трапіў на топ-
турнір. І цяпер спыняе зорную 
зборную Партугаліі з зорным 

Крышціанам Раналду, які каштуе 
болей, чым усе ісландскія 
футбалісты разам.

– атрымліваецца, рэформы 
Мішэля Плаціні, які павялічыў 
колькасць каманд на чэмпіянаце 
з 16 да 24, спрацавалі?

– Гульня ўчарашніх 
аўтсайдараў – адказ Плаціні ўсім 
скептыкам і ўсім незадаволеным. 
Людзі скокнулі вышэй за свае 
магчымасці і дэманструюць 
цудоўны футбол. У футбольнай 
Еўропе сфарміравалася новая 
ментальнасць. Для мяне гэта 
галоўны вынік гэтага чэмпіянату.

– калі б на чэмпіянат трапіла 
зборная Беларусі, ці магла б яна 
нешта там “злавіць”? Хоць з 
такой гульнёй…

–  Мне здаецца, на першым 
плане не гульня, а ментальнасць. 
Яшчэ пяць гадоў таму зборная 
Албаніі займала ў адборачных 
групах месцы ў самым нізе 
табліцы. Усе зборныя прыязджалі 
ў Тырану, каб атрымаць свае 
законныя тры ачкі за перамогу. 
Цяпер яна гуляе на чэмпіянаце 
Еўропы. З той жа зборнай 
Украіны, калі ў яе складзе быў 
славуты Андрэй Шаўчэнка, мы 
змагаліся на роўных. Яна выйшла 
на Еўра, мы – не.

Трэба, каб была ўстаноўка 
на тое, што наша каманда 
сваёй дысцыплінай, фізічнай 
падрыхтоўкай, упартасцю, але 
самае галоўнае – ментальнасцю 
можа і будзе змагацца за тое, 

каб патрапіць на топ-турнір. 
Нікога не цікавяць апраўданні 
кшталту таго, што мы гуляем у 
Беларусі, дзе няма нападаючых, 
мала гульнявой практыкі і гэтай 
далей. Калі змяніць ментальнасць 
– шанец у беларусаў будзе.

– вернемся да падзей 
чэмпіянату. каго вы ўжо можаце 
назваць фаварытамі еўра?

– Рабіць прагнозы складана. 
Мне вельмі спадабалася гульня 
зборнай Італіі (асабліва калі 
меркаваць па яе матчы супраць 
Бельгіі). Вельмі цікава назіраць 
за зборнай Іспаніі: ці хопіць у 
яе моцы і фізічных кандыцый, 
каб выйсці пераможцамі. Яшчэ 
хацелася б назваць фаварытам 
Германію, але да яе гульні пакуль 

больш пытанняў, чым адказаў.
– на жаль, чэмпіянат 

еўропы 2016 года шмат у каго 
будзе асацыіравацца з бойкамі 
паміж фанатамі…

– Мне вельмі крыўдна, што 
гэтая частка гульні выходзіць на 
першы план, што на яе звяртаюць 
увагу. Ніводная гульня не вартая 
таго, каб рызыкаваць чалавечым 
жыццём. На гэтую трагедыю 
трэба рэагаваць усёй Еўропай, 
усім светам. Бо, калі пакідаць 
усё на сумленні паліцыі Францыі 
або паліцыі Еўрапейскага Саюза, 
мы не вырашым гэтую праблему. 
Праз два-тры гады гэтая хвароба 
яшчэ больш распаўсюдзіцца.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

Высокія начальнікі жывуць 
больш за звычайных людзей


	_GoBack

